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Protokół zanonimizowany 

Protokół podlega udostępnieniu na zasadach określonych w ustawie z dnia 6 września 2001 roku o dostępie  

do informacji publicznej (t.j. Dz. U. z 2022 poz. 902), z ograniczeniami wynikającymi z art. 5 tej ustawy. W całym 

protokole wyłączono dane osobowe ze względu na prywatność osób fizycznych – podstawa wyłączenia art. 5 ust. 2 

ustawy z dnia 6 września 2001 roku  o dostępie do informacji publicznej w zw. z art. 23 ustawy z dnia 23 kwietnia 

1964 roku Kodeks cywilny. Wyłączenia dokonała Katarzyna Nowicka Inspektor ds. kancelaryjnych Rady Miejskiej w 

Ornecie. 

Protokół nr 5/2025 

XIII Sesja Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 21 maja 2025 r. zwołana przez Przewodniczącą Rady Miejskiej 

w Ornecie w dniu 14 maja 2025 r. na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie 

gminnym (t. j. Dz. U. z 2024 poz. 1465 ze zm.).  

 

Obrady transmitowane i nagrywane przez Urząd Miejski w Ornecie – rejestracja dźwięku i obrazu. Miejsce 

obrad: Sala Sesyjna Urzędu Miejskiego w Ornecie. 

Obrady rozpoczęto 21.05.2025 r. o godzinie 16:00, a zakończono o godzinie 18:22 tego samego dnia. 

Lista obecności Radnych, stanowi załącznik  nr 1 do protokołu sesji. Lista obecności zaproszonych gości, 

stanowi załącznik nr 2 do protokołu sesji. Imienny wykaz wszystkich głosowań radnych, stanowi załącznik 

nr 3 do protokołu sesji. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Anna Bartoszewicz 

2. Alicja Grodowska 

3. Małgorzata Jankowska 

4. Marcin Jotko 

5. Piotr Junko 

6. Adam Kaczmarek 

7. Danuta Kamińska 

8. Daniel Kogut 

9. Józef Marijko 

10. Emil Rońda 

11. Andrzej Salamonik 

12. Paweł Skowyrski 

13. Józef Uzar 

14. Tomasz Włodarczyk 

15. Mariusz Wocial 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie XIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie.  
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2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Propozycje zmian porządku obrad.  

4. Informacja dotycząca Nadleśnictwa, jego działalności w 2024 r. oraz planów na bieżący rok. 

5. Sprawozdanie z realizacji Rocznego Programu Współpracy Gminy Orneta z Organizacjami 

Pozarządowymi w 2024 r. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego dla farmy elektrowni wiatrowych w części obrębu Bażyny i obrębu 

Osetnik gmina Orneta – druk 103. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 104. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Orneta na 

2025 r. – druk 105. 

9. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między sesjami.  

10. Interpelacje i zapytania radnych składane zgodnie z art. 24 ust. 3 - 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r.  

o samorządzie gminnym (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 1465 ze zm.). 

11. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji. 

12. Pytania i wnioski sołtysów i mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. 

13. Informacje i komunikaty. 

14. Zamknięcie obrad.  

 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę o zajmowanie miejsc. Bardzo proszę już o ciszę i o zajęcie 

miejsca przez Pana radnego Koguta. Proszę o odczytanie informacji przez Panią Radną Małgorzatę 

Jankowską. 

Radna Małgorzata Jankowska: Informacja dla uczestników 13 sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 21 

maja 2025 roku. Sesja Rady Miejskiej w Ornecie jest transmitowana na żywo i jest rejestrowana w formie 

dźwięku i obrazu. Nagranie sesji jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na stronie 

internetowej Urzędu Miejskiego w Ornecie. Administratorem danych osobowych jest Rada Miejska w 

Ornecie. Państwa dane osobowe będą przetwarzane w celu realizacji obowiązków prawnych ciążących na 

administratorze oraz gdy przetwarzanie jest niezbędne do wykonywania zadania realizowanego w interesie 

publicznym lub w ramach sprawowania władzy publicznej powierzonej administratorowi. Podstawą 

prawną przetwarzania danych jest artykuł 6 ust. 1 litera C i E. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Bardzo proszę o ciszę. 

Radna Małgorzata Jankowska: Rozporządzenia Unii Europejskiej zwane RODO w związku z artykułem 20 

ust. 1b ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym stanowiącym, iż obrady Rady Gminy są 

transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są 

udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób 

zwyczajowo przyjęty. Pełną informację dotyczącą przetwarzania Państwa danych osobowych można 

uzyskać na stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Ornecie i Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu. 

Klauzula informacyjna wywieszona jest na drzwiach wejściowych do sali, w której odbywa się sesja. 

Uczestnicy sesji, którzy nie chcą, aby ich wizerunek był rozpowszechniany mogą stanąć w miejscu 
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nieobjętym z zasięgiem kamer. Jednocześnie informują osoby uczestniczące w sesji Rady Miejskiej, aby w 

trakcie swoich wypowiedzi bez uzasadnionej potrzeby nie ujawniały danych osób nie będących 

funkcjonariuszami publicznymi, nie pełniących funkcji publicznej ani związanych z tą funkcją. 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Ornecie Alicja Grodowska. Dziękuję.  

1. Otwarcie XIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Otwieram 13 sesję Rady Miejskiej w Ornecie. 

Bardzo gorąco witam wszystkich Radnych Rady Miejskiej w Ornecie. Witam Panią Burmistrz, Pana 

Burmistrza, Pana Zastępcę Burmistrza, Panią Skarbnik. Witam Panią Magdalenę Jacek i Panią Patrycję 

Bigott, radców prawnych. Gorąco chciałabym przywitać Pana Marcina Żurkowskiego, Zastępcę 

Nadleśniczego Nadleśnictwa Orneta. Witam Pana Dariusza Świdowskiego, Prezesa Zarządu 

Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji. Witam Pana Jana Mikłusza, Przewodniczącego Gminnej Rady 

Seniorów w Ornecie. Witam Pana Kamila Nowickiego, Komendanta Straży Miejskiej w Ornecie wraz z 

pracownikiem. Witam dyrektorów szkół i przedszkoli. Witam dyrektorów i kierowników jednostek 

organizacyjnych gminy, sołtysów i przewodniczących osiedli. Zamykam punkt 1. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzę do punktu 2 Stwierdzenie prawomocności obrad. 

Proszę radnych o przyciśnięcie przycisku kworum. Stwierdzam, że w dzisiejszej sesji uczestniczy 15 radnych. 

Zamykam punkt 2. 

  

3. Propozycje zmian porządku obrad. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 3 Propozycje zmian porządku obrad. 

Czy ktoś z Państwa radnych chciałby wprowadzić jakieś zmiany? Pani Burmistrz, tak? Jeszcze raz poproszę. 

Proszę. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Dzień dobry, Szanowni Państwo, witam wszystkich. Proszę o zmianę 

porządku obrad w punkcie 6, który otrzymuje brzmienie Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla farmy elektrowni 

wiatrowych w części obrębów Bażyny, Osetnik, Gieduty, Augustyny, Krzykały, Chwalęcin, gmina Orneta. Tu 

jest tylko taka kosmetyczna zmiana, bo było wcześniej, dotyczyło obrębów Bażyny, Osetnik. Po prostu 

uściśliliśmy, ponieważ zasięgi biorą jeszcze teren innych obrębów. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Przechodzimy... czy są jeszcze jakieś propozycje 

zmian? Nie widzę, a więc proszę. Kto jest za przyjęciem zmiany nazwy tego projektu uchwały, o którym 

mówiła Pani Burmistrz? Proszę o naciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Zmiana została 

zaakceptowana jednogłośnie 15 głosami za. Chwila dla Pani Kasi, żeby mogła zmienić. Dziękuję bardzo. 

Zamykamy punkt 3. 

Głosowano w sprawie: Propozycje zmian porządku obrad. Zmiana nazwy punktu 6 na - Rozpatrzenie 

projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla farmy elektrowni wiatrowych w części obrębów: Bażyny, Osetnik, Gieduty, Augustyny, 

Krzykały, Chwalęcin gmina Orneta. 

Wyniki głosowania ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: ZA (15) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Danuta Kamińska, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, 

Paweł Skowyrski, Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial 

PRZECIW (0), WSTRZYMUJĘ SIĘ (0), BRAK GŁOSU (0), NIEOBECNI (0) 

Zmieniony porządek obrad: 

1. Otwarcie XIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Propozycje zmian porządku obrad. 

4. Informacja dotycząca Nadleśnictwa, jego działalności w 2024 r. oraz planów na bieżący rok. 

5. Sprawozdanie z realizacji Rocznego Programu Współpracy Gminy Orneta z Organizacjami 

Pozarządowymi w 2024 r. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego dla farmy elektrowni wiatrowych w części obrębów: Bażyny, Osetnik, 

Gieduty, Augustyny, Krzykały, Chwalęcin gmina Orneta. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 104. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Orneta na 

2025 r. – druk 105. 

9. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między sesjami. 

10. Interpelacje i zapytania radnych składane zgodnie z art. 24 ust. 3 - 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 

samorządzie gminnym (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 1465 ze zm.). 

11. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji. 

12. Pytania i wnioski sołtysów i mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. 

13. Informacje i komunikaty. 

14. Zamknięcie obrad. 

 

4. Informacja dotycząca Nadleśnictwa, jego działalności w 2024 r. oraz planów na bieżący rok. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 4. Informacja dotycząca Nadleśnictwa, 

jego działalności w 2024 roku oraz planów na bieżący rok. Poproszę Pana Zastępcę Nadleśniczego o 

przedstawienie nam informacji na temat działalności naszego Nadleśnictwa. 

Zastępca Nadleśniczego Nadleśnictwa Orneta Marcin Żurkowski: Szanowna Pani Burmistrz, Szanowna 

Pani Przewodnicząca, szanowni Państwo Radni i zaproszeni goście obecni. Chciałbym bardzo podziękować 

za zaproszenie na tą Radę. Wcześniej przesłaliśmy informację, ale też w takim telegraficznym skrócie 

chciałbym przedstawić pewne zarys tutaj i osiągnięć i działalności naszego Nadleśnictwa. Naszego mówię, 

bo tak naprawdę to jest nasze wspólne, to jest też te osiągnięcia, to jest tak samo, są osiągnięciami 

mieszkańców gminy Orneta i to, że to Nadleśnictwo tak wygląda i jest na takim poziomie, to też przecież 

Państwa zasługa. A oczywiście chciałem przeprosić w imieniu Pani Nadleśniczy, miała dzisiaj wyjazd do 

Olsztyna też na jakieś dość ważne spotkanie, dlatego ja postaram się no sprostać temu zadaniu i w jej 

imieniu i imieniu leśników z Ornety przedstawić jak, jak to wygląda. Jak pozwolicie Państwo będę stał, ja 

lubię na stojąco głosić prelekcje i informacje. Jeśli też chciałbym parę słów o strukturze i co to są Lasy 
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Państwowe, bo myślę, że większość z Was wie, ale jest to taka dość specyficzna jednostka organizacyjna, 

która nie posiada osobowości prawnej i zarządza majątkiem Skarbu Państwa, czyli głównie lasami. Czyli nie 

jesteśmy żadną jednostką budżetową, nie jesteśmy żadną spółką Skarbu Państwa, jesteśmy takim troszkę 

tworem dość ciekawym, może dziwnym. I w skład Lasów Państwowych wchodzi mniej więcej 440 

nadleśnictw. Jednym z tych nadleśnictw jest właśnie Nadleśnictwo Orneta. No myślę, że większość z 

Państwa zna ten budynek, zabytkowy oczywiście i tak to jest typowy budynek nadleśnictw zbudowanych. 

Bardzo podobne jest tu sąsiednie Nadleśnictwo Wichrowo. Natomiast w skład naszego Nadleśnictwa 

wchodzi 13 leśnictw. Nasze Nadleśnictwo leży na dwóch powiatach, Braniewskim i Lidzbarskim. No 

oczywiście największy obszar to jest gmina Orneta, ale też mamy spory kawałeczek gminy Lubomino, gminy 

Pieniężno, Płoskini. To jest oczywiście powiat Braniewski, no i bardzo malutki kawałeczek gminy Lidzbark 

Warmiński. Tak to wygląda. Powierzchnia jest dokładnie 19495 hektarów. Jesteśmy takim bardzo 

przeciętnym, pod względem powierzchni, później pozyskania, takim w środku stawki wszystkich 

nadleśnictw. Także tak to wygląda. Też myślę, że Państwo się dobrze orientujecie, jeśli chodzi o te siedliska 

lasowe. No wiadomo, są bory i są lasy. Tu na południu właśnie mamy bardzo zróżnicowaną strukturę 

siedlisk. Na południu, głównie w gminie Orneta, no to są siedliska borowe, czyli sosna, świerk, takie gatunki 

iglaste. Natomiast ta północna część to są dość trudne siedliska, siedliska lasowe z dębem, świerkiem, lipą. 

No najczęściej to są oderwane kompleksy. Tu w Ornecie właśnie mamy piękny, zwarty las. Myślę, że wszyscy 

z niego korzystamy. I tu chciałbym też pokazać pewne tendencje. Co 10 lat jest jak gdyby tworzony Plan 

Urządzania Lasu. Stanowi on podsumowanie 10 lat gospodarki i plan na następne 10 lat. I tak jak widzimy 

poszczególne plany od 89 roku aż, no przewidywane w 29, jeśli chodzi o pewne średnie rzeczy, czyli średni 

wiek od 178 wzrosło do 272. To też pewne zmiany od tamtego czasu trochę nam przybyło terenu, ale 

bardziej ważne jest to 245 do 272 lat wzrost tego wieku i zasobności na hektar 48 metrów na hektarze w 

2009, a prognozowane jest w 2029 54 metry, czyli no jakieś 6 metrów na hektarze zyskaliśmy. [Wypowiedź 

z sali bez mikrofonu niezrozumiała] Tak, rzeczywiście rozpędziłem się za bardzo, ale tu jeszcze tak jest, tutaj 

jest zasobność, a tu jest wiek, tak, słuszna uwaga. No i prognoza zasobów. Wiem, że ostatnio na leśników 

są różne, do leśników są różne przedstawiane zarzuty, że za dużo wycinają, że no, te lasy coraz gorzej 

wyglądają, no, ale to są dane jak gdyby z pomiarów, także to one są w pełni neutralne i prognoza zasobów 

w nadleśnictwie Orneta, jak widać rośnie. Jest to związane z tym, że jeśli chodzi o, i to w całej Polsce jest 

tak bardzo restrykcyjnie, restrykcyjne podejście, że wycinamy mniej niż przyrasta nam co rocznie tego lasu. 

No wiadomo, że każde drzewo odkłada ten roczny słój przyrostu. W sumie, jeśli to posumujemy hektary, 

całą powierzchnię, no to da nam jakiś konkretny przyrost co roku i mniej więcej tu w Ornecie około 90% 

tego przyrostu pozyskujemy. Tak, tak to wygląda. No to co mówiłem, no nie jesteśmy łatwym 

nadleśnictwem. Dość sporo mamy kompleksów, szczególnie na północy, takich śródpolnych, no i tu jak 

widzicie Państwo też dostępność. Na zielono, no to są w miarę dostępne te kompleksy z dość dobrymi 

drogami, no a na czerwono to są bardzo trudno dostępne kompleksy. Tu na szczęście w Ornecie, tylko 

głównie Leśnictwo Bażyny, tam nad Pasłęką to, no to też pewnikiem trochę znacie te tereny, to wiecie, że 

nie jest tam łatwo dotrzeć często do samej Pasłęki, w niektórych miejscach. No i teraz też ta nasza oferta, 

co dla wszystkich, a szczególnie dla najmłodszych oczywiście, żeby no uczyć tej miłości do tej naszej ojczystej 

i tutaj miejscowej przyrody. Więc mamy ścieżkę edukacyjną nad Wałszą, no to jest gmina Pieniężno, no ale 

też jest ta tutaj u Państwa w Ornecie, ta ścieżka edukacyjno-historyczna cieszy się rosnącą popularnością. 

Związana z tym trójkątem lidzbarskim, czyli te umocnienia i no coraz więcej ludzi tam, na tym parkingu 

naszym widzimy, że staje, że spacerują i rzeczywiście myślę, że jest dość dobrze przygotowana. No i też 
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mamy tą salę edukacyjną Zacisze, tutaj zaraz przy Miejskim Lesie oraz ścieżkę Nordic Walking, tam do 

Kapliczki Świętego Jerzego i też widzimy, że dużo ludzi korzysta. Pomału troszkę odnawiamy tą 

infrastrukturę tej właśnie ścieżki edukacyjno-takiej no kondycyjnej. No i tu oczywiście akurat to jest ten z 

rezerwatu ta ścieżka w rezerwacie Dolina Rzeki Wałszy. Też polecam, mimo że nie jest w Ornecie, ale warto, 

warto zobaczyć, bo jest to perełka na pewno na skalę naszego województwa. Także, także i dość dobrze 

przygotowana, także zapraszam oczywiście tam. No i ta nasza tutaj ścieżka historyczno -edukacyjna, no 

pokazująca ten, te nasze dziedzictwo i taki fragment myślę, myślę dość ważny tej naszej historii. Co, z czego 

możemy być dumni wszyscy, jako, jako mieszkańcy Ornety, jako pracownicy Nadleśnictwa Orneta? 

Właściwie jesteśmy jednymi z liderów w skali lasów, jeśli chodzi o retencję. U nas właściwie od początku, 

od dziewięćdziesiątego pierwszego roku cały czas, co pewien czas, coraz to odtwarzamy, tworzymy nowe 

zbiorniki retencyjne i całe systemy retencji. No fakt, że przez te, przez te no 30 lat, ponad pół miliona 

metrów sześciennych wody zatrzymujemy, a wiemy jaki to teraz jest, jaka to teraz jest ważna rzecz. Także 

myślę, że z tego, z tego możemy być dumni. To akurat w roku dwudziestym chyba drugim dostaliśmy takie 

wyróżnienie, modernizacja roku. To akurat jest tuż za granicą gminy Orneta, w gmina, gmina Pieniężno na 

Mingajnach taki zbiornik, ale też w tamtym roku… [wypowiedź z sali niezrozumiała] Aha, ale tam już na 

północ, po drugiej stronie asfaltu. Chyba tam już jest Pieniężno, ale na terenie Ornety w tym samym roku 

przy Augustynach też taki kompleksik 9 stawików, tam tak zwane ,,łąki cygańskie”, jak to też, też na, na tutaj 

naszej gminie oddaliśmy. Także to tak wygląda. No i oczywiście właśnie to, czym możemy się naprawdę 

pochwalić, no to ta przyroda. Przyroda, też uważam, że to wiadomo, przede wszystkim mieszkańcy i to, to 

właśnie szacunek dla tej przyrody, dbałość. My tylko, my tylko zarządzamy, natomiast, natomiast to, co, co 

tu mamy, no to, to właśnie zasługa ludzi tu mieszkających. Oczywiście tu mamy dwie, dwa, trzy nawet 

obszary Natura 2000. Z Dyrektywy Siedliskowej, czyli takie, to jest rzeka Pasłęka, z Dyrektywy Ptasiej, też 

Dolina, Dolina Pasłęki. No Ostoja Warmińska, to jest tam bardziej na północy. No i rezerwaty przyrody, no 

to ten tu na naszym terenie, oczywiście Ostoja Bobrów na rzece Pasłęce. Kiedyś, kiedyś to przecież powstał 

ten rezerwat, żeby chronić, to były lata 50-te, żeby chronić bobra. A teraz, no jesteśmy jako Polacy chyba 

dość skuteczni w tej ochronie i wiemy co mamy [śmiech] No to, to, to oczywiście teraz wiemy z czym się 

borykamy. No oczywiście też ta retencja naturalna jest potrzebna, ale no wiadomo uporządkowana. Nie, 

nie, nie mogą być pola podtapiane i tego typu rzeczy oczywiście. To, to też by była przesada. No i o obszary 

chronionego krajobrazu też na naszym terenie jest 5 i też tutaj oczywiście na, na, na terenie gminy to chyba 

są 3 z tych 5, ale tu następna rzecz. To jest, to chciałbym też podkreślić obok retencji. Jesteśmy rzeczywiście 

spośród 440 tych nadleśnictw, my jesteśmy albo na 1, tak się zmieniamy, albo na 3, jeśli chodzi o ochronę, 

ochronę strefową tych ptaków drapieżnych, bociana czarnego. Mamy 71 stref ochronnych. Ja bym, ja bym 

tak dla porównania, na przykład, dyrekcja radomska, to ona obejmuje no województwa, właściwie kieleckie 

całe i tam kawałeczek lubelskiego. W całej dyrekcji tam mają chyba 20 parę nadleśnictw i tych stref mają 

około 20. My w jednym nadleśnictwie mamy 71. Świadczy to o poziomie ochrony tej przyrody rzeczywiście 

u nas. Oczywiście to się wiąże też z pewnymi problemami, które mamy na co dzień, ale myślę, że właśnie 

dbałość o tą naszą przyrodę to jest bardzo ważne zadanie leśników. No i teraz jeszcze przejdźmy do tej 

bardziej technicznych rzeczy, struktura organizacyjna, ale myślę, że ważniejsze oczywiście, jeśli chodzi o 

takie pewne prawne. Nadzór nad lasami państwowymi pełni Minister, no teraz Minister klimatu i 

środowiska, natomiast nad lasami prywatnymi pełnią starości. Ale natomiast starosta może przekazać 

nadzór nadleśnictwu i akurat oba starostwa Braniewskie i Lidzbarskie przekazały nadleśnictwu nadzór nad 

lasami prywatnymi. Mam nadzieję, że tu wiem, że pracownik, który się tym zajmuje chyba bardzo dobrze 
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wypełnia swoje obowiązki i wiem, że jest na bieżąco w kontakcie z właścicielami lasów i chyba nigdy z tego 

problemu nie było. Na terenie naszej gminy mamy tutaj 376 hektarów, może nie jest to najwięcej. 

Najczęściej są to oczywiście te zalesienia na początku wieku, czyli są to te lasy dofinansowane przez Unię. 

Często już się kończy ten okres finansowania i często właściciele oferują nam sprzedaż. Oczywiście my 

rozpatrujemy zakup, no bo wiadomo, to też musi spełniać pewne nasze kryteria, ale też kupujemy te lasy. 

No i oczywiście struktura, podział terytorialny leśnictw. Na terenie gminy Orneta mamy leśnictw, zaraz 

niech ja wymienię i spojrzę tak: Międzyrzecze, Józefowo, Taftowo, Bażyny, Karbowo, Komasy, część Migien 

i część Bronowa. Tyle mamy, aż leśnictw tu u Państwa. No i tu już mówiłem o planie urządzania, to co 10 

lat jest aktualizowany. U nas w nadleśnictwie, tak jak tam widzieliście Państwo w dwudziestym 

dziewiątym...,tak w 2029 będzie nowy podpisany przez Ministra Plan Urządzania Lasu. Ale do tego czasu 

czeka nas i myślę, że wspólnie z mieszkańcami pewna droga, żeby też pewne rzeczy, żeby życzenia 

mieszkańców, też pewne, oczywiście spełnić i pewne miejsca dostosować, gospodarkę leśną do potrzeb, 

potrzeb okolicznej, okolicznych mieszkańców. Także na pewno będą nas czekały konsultacje i na pewno i to 

już, już podejrzewam, że przyszły rok i oczywiście liczymy na, na duży udział, żeby właśnie wspólnie coś, coś 

przygotować na następne 10 lat. Tu też jedna rzecz Państwo, jak pewnikiem część z Was zna tą aplikację, 

można na telefon sobie pobrać właśnie tą BDL i jak jest się w lesie, to dokładnie jest każde wydzielenie, 

czyli każdy kawałek taki jednolity lasu jest opisany. I rzeczywiście jak się człowiek czasem zgubi, to można 

się w miarę szybko znaleźć w tym lesie. Także też zapraszam, proszę, proszę sobie pobrać, popróbować, 

naprawdę warto. Jak ktoś chodzi na grzyby, korzysta z lasu, to naprawdę jest bardzo, bardzo taka użyteczna 

aplikacja. Tu też przedstawię taki zarys tych zadań gospodarczych. Nie chcę tak za długo, bo wiem, że 

Państwo macie na pewno dużo jeszcze innych rzeczy, więc tak, dlatego tak pędzę. Ale no to podsumowanie. 

No i ten najbardziej taki wrażliwy temat, pozyskanie drewna. No jak widzicie Państwo w ubiegłym roku 

pozyskaliśmy 92 tysiące ponad. No i znów połowa tego pozyskania, 45, to jest na terenie gminy Orneta. 

Także to zawsze tu jest wszystkiego najwięcej, ale oczywiście też trzeba pamiętać, że dostarczamy opału i 

chyba nikt się nie spotkał z tym, że odmówiliśmy mu sprzedaży. Więc to jest też bardzo ważna rzecz, 

zaopatrzenie miejscowych obywateli w opał, czy też jakieś takie bardziej użytkowe drewno do remontu 

stodoły, czy czegoś tam. Także to też nie ma problemu i oczywiście to wszystko myślę, że załatwiamy. No i 

tutaj Zakłady Usług Leśnych, które świadczą na naszym terenie. No oczywiście wiele. wiele osób też są 

podwykonawcy i wiele osób tu z naszego terenu pracuje, pracuje w lesie. Także myślę, że jest to też, no 

może nie my, ale pośrednio my jesteśmy pewnym pracodawcą, dla tych osób pracujących w lesie. 

Pracujących również, no tu niestety mamy trochę gorzej, bo nie mamy przemysłu drzewnego. Większość 

niestety wyjeżdża poza, może nie poza granicę województwa, ale poza granicę na pewno naszej gminy tego 

drewna takiego do przerobu. A z chęcią byśmy tutaj sprzedawali. Także tak wygląda, no mamy odbiorców 

takich potężnych 122, ale natomiast 122 podmioty od olbrzymich jak Kwidzyń, jak Świecie, no to takie 

olbrzymie zakłady przerobu drewna, ale też sprzedajemy na przykład na asygnaty klientom, no to ponad 

1100 takich osób zawsze. No w tamtym roku kupiło u nas drewno. No i tak jak pokazuję akurat tutaj z terenu 

Nadleśnictwa, no i zakłady przerobu, no nie ma za bardzo tych odbiorców tu z gminy Orneta. Ale no tu 

widać jak mniej więcej jakie kręgi, jak daleko jeździ to nasze drewno i w jakich ilościach. No hodowla lasu, 

oczywiście jak wytniemy to odnawiamy. Także to jest podstawowe i zgodnie z ustawą 5 lat mamy na 

odnowienie lasu. Coraz więcej staramy się odnawiać naturalnie, żeby wykorzystywać te nasze ekotypy i 

żeby jak najwięcej właśnie, no bo to jest najbardziej zgodne z przyrodą. No i tu też w tamtym roku 

odnowiliśmy 141 hektarów i znów Orneta jest oczywiście na pierwszym miejscu, prawie 60 hektarów. No 
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też pielęgnowanie upraw, czyszczenia, no to takich też małych upraw. No i trzebieże, także te wszystkie 

zabiegi gospodarcze. Ochrona lasu. No tu też przed, oczywiście największy problem dla nas to jest 

zwierzyna i zwierzyna płowa, czyli jelenie, sarny, no też u nas się pojawiają daniele, no i łosie. Łosie, na 

które jest cały czas moratorium, a ich mamy coraz więcej. Pewnikiem, też spacerując Państwo, częściej łosia 

spotkacie niż jelenia w lesie, bo on się nie boi nas, zupełnie. Tak to wygląda, ale jeśli chodzi też o pewne 

problemy, no to co mówią, że te zmiany klimatu, że za tymi zmianami klimatu idą też zagrożenia związane 

ze szkodnikami lasu, mamy do czynienia. Na przykład w 2022, może pamiętacie te, no takie wiatry 

huraganowe na początku roku, też takie chyba w 2021 dwie takie burze przeszły tu przez nasz teren. No to 

w 2022 roku z powodu tych huraganów i zniszczeń to pozyskaliśmy ponad 60% całego rocznego etatu, czyli 

wstrzymaliśmy te planowane zabiegi wszystkie. To taki wyjątkowy rok, ale no te nadleśnictwa na południu 

to się okazuje, że te zabiegi już ochronne to jest prawie 100% etatu. Oni już planowo niewiele co robią. 

Także no to zjawisko mam obawy, że będzie się nasilało, a teraz jako, że mamy dużo świerka, który będzie 

pomału wypadał, a nawet szybko bardzo, no to mamy do czynienia z kornikiem, zobaczymy, bo ten rok jest 

bardzo zły, jeśli chodzi o, oczywiście o warunki wilgotnościowe i mamy obawy, że też będziemy mieli dość 

spore problemy w tym nadchodzącym, już prawie w połowie roku jesteśmy, w tym roku. Także to są takie 

dość poważne problemy. Ochrona, ochrona przyrody. No też tutaj staramy się ponosić koszty, ale z 

ciekawostek teraz ostatnio w ubiegłym roku nawet na naszej stronie jest, sfilmowane 2 rysie. Mamy 

przynajmniej jednego. I później WWF, który się zajmuje tymi zwierzętami, zastawił takie specjalne pułapki 

do ocierania się i zostawiają włosy na nich. Dzięki temu oni mogą przeprowadzić badania genetyczne. I 

mamy samicę, kotkę, która jest wnuczką wsiedlonej w Puszczy Piskiej, właśnie w ramach wsiedleń, no też 

kotki. Także i ona już jest tu na stałe. I to też dość ostatnio była taka konferencja o, właśnie o tym, o 

wsiedlaniu i o rysiach i dość dużo było mówione o naszym terenie, o Ornecie. Także i też z tego, z tej rzeczy 

jesteśmy znani. Już o wilkach nie będę mówił, bo to już wszyscy, prawie każdy z nas mógł się spotkać. Także 

tak, tak to wygląda. No jeśli chodzi o gospodarowanie gruntami, też tak jak mówiłem i też kupujemy te 

grunty, ale na razie ofert takich z, no mamy, mamy pierwsze oferty z terenu gminy Orneta. Także 

rozpatrujemy je oczywiście i jak wszystko będzie dobrze, bo to musi wyrazić zgodę dyrektor generalny, to, 

to też, też będziemy nabywać. No i tu działania na rzecz tych, na rzecz nas, o tak bym powiedział. No też 

nie, też myślę, że, że, że, że Państwo tutaj się zapoznali. Już nie będę, nie będę tego, tego mówił, ale no 

myślę, że staramy się żyć jako leśnicy tu w tej naszej społeczności i staramy się też działać. No i też takie 

bardzo ważne rozrachunki oczywiście. No i jeśli chodzi o podatek leśny, no to ogólnie płacimy 940, ponad 

940 tysięcy, przy czym, no połowę tego to właśnie płacimy w Ornecie. No i, i, i, i oczywiście to służy przecież 

również nam. Może nie są to jakieś olbrzymie kwoty, ale zawsze, zawsze myślę, że się przydadzą. No i plus 

z tytułu podatku od nieruchomości, no to już są dużo, dużo mniejsze kwoty i, i, i z podatku rolnego, no to 

też takie już dużo mniejsze. No ale to, to chciałbym podkreślić też to. No i tu jeśli chodzi też o pożary. Teraz, 

od tego roku, zainstalowaliśmy taki monitoring kamer. No mamy, mamy wieżę dostrzegalnie, tam w pobliżu 

Krosna w lesie jest. No i dotychczas była to osoba, która na tej dostrzegalni pełniła straż, a teraz 

zamontowaliśmy kamerę. No póki co pożarów dużo nie mamy, ale te wiosny są naprawdę, jesteśmy pełni, 

pełni przerażenia, bo to jest najgorsze. Przed rozwojem tej roślinności zielnej, naprawdę no zawsze też, też 

apeluję do wszystkich, te wypalanie traw, to jest to złe. Polecam teraz, chyba w bieżącej ,,Polityce” jest taki 

artykuł właśnie o lasach i zagrożeniu pożarowym, także można się zapoznać jak to ogólnie wygląda. No i to 

co będziemy robić w tym roku. No pozyskanie 100 tysięcy, tu w gminie Orneta 56. Oczywiście mamy te 

planowe zabiegi, zobaczymy to co mówię, co kornik nam pokaże ze świerkami. Może się okazać, że to 
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wszystko nam się wywróci do góry nogami. Na szczęście z drugiej strony to zimno spowodowało, że on 

przyhamował. Ale teraz jak ciepło się zrobi, to ruszy i to tak, że będzie słychać jak on je i jak żeruje pod tą 

korą. No i tak wygląda też mapa gdzie będziemy w tym roku działać. Tu na zielono, niby to powinno być na 

czerwono. Cięcia rębne, ale to są różne rębnie. To nie tak, że teraz coraz staramy się coraz bardziej zwiększyć 

takie rębnie, gdzie przetrzymujemy ten drzewostan, tak zwane złożone, że pomału ta wymiana pokoleń 

następuje. No ale tak. No i prace hodowlane na czerwono. No i z hodowli też planujemy odnowić prawie 

120 hektarów i też znów w Ornecie 55. No i też bieżące utrzymanie tego co mamy właśnie, tej całej 

infrastruktury turystycznej, dróg, które też w wielu przypadkach udostępniamy do dojazdu, do posesji, 

także też tym, to też jest ważna rzecz. No tu oczywiście takie przyjemne z młodzieżą co roku różne 

spotkania. No i proszę Państwa, no przepraszam, że tak długo, ale ja mógłbym opowiadać parę dni, to i tak 

był telegraficzny skrót. Zrobiłem co mogłem. Także dziękuję bardzo za głos. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękujemy bardzo. [Brawa] Pan radny chciałby zabrać głos. A, 

pytanie tutaj, Pan radny Adam Kaczmarek. Proszę o zgłoszenie, tak. 

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Pani Burmistrz, Szanowny Panie Nadleśniczy. 

Wspaniale to wszystko wygląda. Cieszymy się, że ta współpraca układa się bardzo dobrze, ale ja mam takie 

2 pytania do Pana, jeśli chodzi o problemy społeczne, ale też i oczekiwania naszych mieszkańców. W 

pierwszym to istotny problem, który od wielu lat dotyczy wywozu drzewa z lasu przez zakłady usług leśnych. 

Wiadomo, jest to związane z gospodarką leśną jak najbardziej. W związku z tym często bywa tak, że nasze 

drogi gminne są niszczone, degradowane. Gmina je remontuje lub buduje, a nie zawsze, nie w każdym 

wypadku, ale ten wywóz drewna powoduje ich niszczenie, w pewnym stopniu. Jak Pan widzi współpracę z 

Panią Burmistrz, z gminą Orneta, związaną z ewentualnym remontem lub odbudową zniszczonych podczas 

wywozu, dróg? To jest moje pierwsze pytanie i pozwoli Pan, że od razu zadam drugie. A dotyczy ono też 

spraw ważnych dla mieszkańców. Sprawy w zasadzie. Do niedawna na rzece Drwęcy Warmińskiej w pobliżu 

mostu kolejowego znajdowała się kładka, taka przez rzekę. Ona została czy zniszczona, czy nie wiem, rzeka 

ją poniosła. Ale mam takie pytanie. Czy w związku z taką sytuacją, że mieszkańcy, którzy przechodzą 

niestety przez most kolejowy ostatnimi czasy, docierają do nas wszystkich sygnały, że są karani mandatami 

przez Służbę Ochrony Kolei. Czy istniałaby możliwość, żeby ewentualnie przy współpracy z gminą Orneta 

taką kładkę odbudować? Myślę, że jest to bardzo ważna sprawa dla naszych mieszkańców. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pana Nadleśniczego o odpowiedź. 

Zastępca Nadleśniczego Nadleśnictwa Orneta Marcin Żurkowski: To jeśli mogę na to pierwsze. Ja 

rozumiem, to jest problem i zgadzam się z Panem. Oczywiście też staramy się, teraz tutaj akurat chyba jest 

w tej prezentacji, że też w ubiegłym roku dołożyliśmy się połowę do remontu drogi Krosno-Kumajny. 

Oczywiście my jako, że gospodarujemy majątkiem Skarbu Państwa mamy dość mocno obwarowane takie 

możliwości dofinansowania. Tak to już jest i tu nic nie pomogę. Oczywiście też uczulamy leśniczych. Wiemy, 

że ten wywóz czasem rzeczywiście szczególnie na tych gdzieś oddalonych miejscach, gdzie są pojedyncze 

domy, zdarza się. Nie powiem, że wszystko jest pięknie, ale staramy się naprawdę i uczulamy leśniczych, 

żeby właśnie zwracali uwagę na warunki pogodowe. Wtedy staramy się wywozić drewno. No te zimy wiecie 

Państwo co z zimami jest. Kiedyś jak była zima no to wiadomo, że nie było problemu wywieźć po zmrożonej 

drodze i nic nie było. Teraz mamy ciągle błoto. Myślę, że tu, z władzami gminy dość dobrze współpracujemy, 

ale oczywiście jeśli są jakieś uwagi proszę dzwonić i będziemy starać się to jakoś zrobić, żeby to uregulować. 

No różnie można to uregulować i oczywiście tu nie umywamy rąk. Oczywiście no wiadomo można mówić, 

że płacimy podatki, że to tam na drogi, że te 2%, 2% od drewna płacimy teoretycznie na fundusz dróg, który 
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do skarbu państwa gdzieś wpada i nie wiadomo gdzie wypada. Dlatego, no po prostu tak mogę 

odpowiedzieć. I oczywiście proszę na bieżąco zgłaszać uwagi i będziemy się starać, jeśli jest to z naszej winy, 

to jakoś załatwiać sprawę polubownie, bo nie chodzi o to żebyśmy się jakoś kłócili przecież wspólnie. Tak 

jest, oczywiście, oczywiście tak i mówię to tak, tak, tak wygląda i zawsze staramy się polubownie, choć no 

czasem no też nie mamy takiej możliwości, ale to bardzo rzadko się zdarza. A drugie co do kładki, no tu 

większy problem, tu akurat też mamy taką kładkę, którą od paru lat budujemy, mieliśmy środki unijne tam 

na Wałszy i to jest ogromny, ogromny problem. Co do środków, nie wiem na ile i nie mogę nic na dzień 

dzisiejszy powiedzieć, bo to chyba nawet nie wiem czy będzie przechodziła, nie wiem czy jeden brzeg, 

akurat tam to jest nasz las. No przede wszystkim to są Wody Polskie i tu jest myślę najważniejsza rzecz, żeby 

uzyskać zgody, bo myślę, że pieniędzy się od nich nie uzyska, raczej nie ma szans. Można by było pomyśleć, 

ale by było to bardzo trudne. Jeśli chodzi o z naszej strony jakieś pieniądze, czy jakiś wspólny projekt, ale 

mówię już wiem gdzie dużo czystsza sprawa kładki była na Wałszy, że się wywróciliśmy i na razie nie udało 

się jej zrealizować. Więc no tu niestety muszę powiedzieć, że będzie bardzo trudno jeśli chodzi o nas. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo, czy ktoś jeszcze chciałby zadać pytanie? Nie 

widzę, a więc dziękujemy bardzo i 3 minutowa przerwa. 

Informacja dotycząca Nadleśnictwa, jego działalności w 2024 r. oraz planów na bieżący rok – stanowi 

załącznik nr 4 i 4a do protokołu sesji. 

Przerwa w obradach – 3 minuty. 

 

5. Sprawozdanie z realizacji Rocznego Programu Współpracy Gminy Orneta z Organizacjami 

Pozarządowymi w 2024 r. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Zapraszam wszystkich na miejsca. Przerwa dobiegła końca, 

bardzo proszę wszystkich o powrót na salę. Dziękujemy. Dobrze przechodzimy do kolejnego punktu 

dzisiejszej sesji, punkt 5. Sprawozdanie z realizacji rocznego programu współpracy gminy Orneta z 

organizacjami pozarządowymi w 2024 roku. Podczas wczorajszego posiedzenia wszystkich komisji stałych 

Pani Burmistrz przedstawiła nam sprawozdanie. Czy są pytania do sprawozdania? Nie widzę, a więc 

przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem sprawozdania? Proszę o 

przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie 15 

głosami za. Zamykamy punkt 5. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie Sprawozdania z realizacji Rocznego Programu Współpracy Gminy Orneta 

z Organizacjami Pozarządowymi w 2024 r. 

Wyniki głosowania ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Danuta Kamińska, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, 

Paweł Skowyrski, Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial 

PRZECIW (0), WSTRZYMUJĘ SIĘ (0), BRAK GŁOSU (0), NIEOBECNI (0) 

Sprawozdanie z realizacji Rocznego Programu Współpracy Gminy Orneta z Organizacjami Pozarządowymi 

w 2024 r. stanowi załącznik nr 5 do protokołu sesji. 
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6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego dla farmy elektrowni wiatrowych w części obrębów: Bażyny, Osetnik, 

Gieduty, Augustyny, Krzykały, Chwalęcin gmina Orneta. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie przystąpienia do sporządzenia Miejscowego Planu Zagospodarowania Przestrzennego dla Farmy 

Elektrowni Wiatrowych w części obrębów Bażyny, Osetnik, Gieduty, Augustyny, Krzykały, Chwalęcin, Gmina 

Orneta. Proszę Panią Burmistrz o krótką informację na temat projektu uchwały. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Szanowni Państwo, jest to tak zwana uchwała intencyjna, czyli 

umożliwiająca inwestorowi ewentualnie podjęcie czynności w celu zainstalowania i utworzenia tak zwanej 

farmy wiatrowej. Farma ta miałaby obejmować maksymalnie 6 sztuk elektrowni, czyli tych wiatraków. 

Maksymalna całkowita wysokość elektrowni wiatrowej to jest do 310 metrów, maksymalna średnica 

wirnika wraz z łopatami wynosić ma do 236 metrów. Celem rozpoczęcia prac nad planem jest 

wprowadzenie możliwości lokalizacji elektrowni wiatrowych na terenie objętym tym planem, zgodnie z 

ustawą o inwestycjach w zakresie elektrowni wiatrowych. I zasadność przyjęcia ustaleń planu wynika z 

potrzeb przyspieszenia transformacji energetycznej i odejścia od paliw kopalnych. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały? Proszę 

bardzo Pan radny Marcin Jotko. 

Radny Marcin Jotko: Pani Przewodnicząca, Państwo Burmistrzowie, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Pani 

Burmistrz, ja wiem, że to jest pierwszy krok i będzie to dalej jeszcze wiele razy procedowane, ale jeżeli 

robimy pierwszy krok, to wiem też, że miała pani spotkanie z mieszkańcami w tej kwestii. Jakie jest 

nastawienie mieszkańców do tych inwestycji, które będą na ich terenach prowadzone? Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Panią Burmistrz o odpowiedź. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Po spotkaniu w Bażynach, we wsi Bażyny zorganizowanym przez 

Sołtysa Bażyn, byli obecni, obecne osoby były bardzo mocno zainteresowane. Jest bardzo pozytywny 

odzew, także nikt się nie sprzeciwiał, z tych osób oczywiście obecnych. Ogłaszaliśmy, informacja o tym 

zebraniu była zarówno na ostatniej sesji, jak i w mediach społecznościowych, jak i na stronie urzędu i przez 

ogłoszenie na BIP-ie i na tablicy ogłoszeń, jak również Pan Radny też się zaangażował w informowanie, więc 

wszyscy, którzy chcieli być i byli zainteresowani, byli na tym spotkaniu. Także bardzo pozytywnie, tu Pan 

Radny może potwierdzić. Poprzedni Pan Radny, również był obecny na tym spotkaniu, sołtys był, więc w 

naszej ocenie bardzo pozytywnie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania? Nie widzę, a więc 

przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały? Proszę 

o podniesienie mandatu, naciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Uchwała została 

przyjęta 14 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym. Zamykamy punkt 6 dzisiejszego posiedzenia. 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla farmy elektrowni wiatrowych w części obrębów: 

Bażyny, Osetnik, Gieduty, Augustyny, Krzykały, Chwalęcin gmina Orneta– druk 103. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Danuta Kamińska, Daniel Kogut, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, 

Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial 
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PRZECIW (0), WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Józef Marijko, BRAK GŁOSU (0) NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr BRM.0007.30.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 21 maja 2025 r. - stanowi załącznik nr 6 do 

protokołu sesji. 

 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 104. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 7. Rozpatrzenie projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orneta na lata 2025-

2034. Proszę Panią Skarbnik o informacje jakie zmiany są zawarte w uchwale. 

Skarbnik Gminy Anna Kich: Szanowni Państwo, dokonane zmiany Wieloletniej Prognozie Finansowej są 

spójne ze zmieniającą uchwałę w sprawie budżetu gminy Orneta na rok 2025 i dotyczą one wartości 

zbiorczych. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały? Nie widzę, 

a więc przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały proszę o 

podniesienie mandatu. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Pomyliłam się. Przepraszam, pomyliłam się, nie 

spojrzałam i nacisnęłam. Czy można cofnąć u mnie? Nie, no nie. Pomyliłam się naprawdę. Pierwszy ten, 

wzięłam. No to proszę, o anulowanie głosowania.  

Anulowano głosowanie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Przepraszam bardzo i proszę jeszcze raz. Kto jest za, kto jest 

przeciw, kto się wstrzymuje? Dziękuję bardzo. Uchwała została przyjęta 8 głosami za, przy 7 głosach 

wstrzymujących. Jeszcze raz bardzo przepraszam. Zamykam punkt 7 dzisiejszego posiedzenia. 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 104. 

Wyniki głosowania ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (8) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Piotr Junko, Danuta 

Kamińska, Daniel Kogut, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial 

PRZECIW (0), WSTRZYMUJĘ SIĘ (7) Marcin Jotko, Adam Kaczmarek, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej 

Salamonik, Paweł Skowyrski, Józef Uzar, BRAK GŁOSU (0), NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr BRM.0007.31.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 21 maja 2025 r. - stanowi załącznik nr 7 do 

protokołu sesji. 

 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Orneta 

na 2025 r. – druk 105. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 8. Rozpatrzenie projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Orneta na 2025 rok. Proszę Panią Skarbnik o 

informacje jakie są wprowadzone zmiany w uchwale budżetu. 

Skarbnik Gminy Anna Kich: Przychody z tytułu niewykorzystanych środków finansowych w roku 2024 o 

kwotę 225 tysięcy złotych. Dochody zwiększenie 259 tysięcy 845 złotych. W tym 69 tysięcy 845 złotych 

wpływ częściowego odszkodowania od ubezpieczyciela za szkody budynku Szkoły Podstawowej nr 1 w 

Ornecie przy ulicy Zamkowej. W związku z zalaniem pomieszczeń i te środki są przeznaczone na dokonanie 

uprzątnięcia i częściowego remontu pomieszczeń po zalaniu. Kolejna kwota zwiększenie dochodów z tytułu 
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przyznanej dotacji z budżetu województwa z przeznaczeniem na dofinansowanie wykonania zadania 

inwestycyjnego pod nazwą Modernizacja drogi gminnej dojazdowej do gruntów rolnych w miejscowości 

Bażyny. Dotacja została przyznana na wniosek gminy Orneta 190 tysięcy złotych plus wkład własny 225 

tysięcy i łączność, łączny zakres realizacja zadania tego inwestycyjnego, modernizacja drogi gminnej to jest 

415 tysięcy złotych. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Czy są pytania do projektu 

uchwały? Nie widzę, a więc ... z opóźnieniem doszło do mnie. Proszę bardzo Pan radny Marcin Jotko. 

Radny Marcin Jotko: Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz. Ja po wczorajszej komisji troszkę pogrzebałem. 

Znalazłem sobie parę rzeczy, a tak naprawdę faktów, które będą dotyczyły jednej rzeczy, która jest zawarta 

w tej uchwale. Chodzi o tą drogę nieszczęsną lub szczęsną. Cała droga to jest długość 2, 2 kilometry 600. 

Obszar działki, na której znajduje się ta droga należąca do gminy. Jedna pierwsza główna działka to jest 

1100 metrów, czyli 1,1 kilometra. My planujemy robić 900 metrów tej drogi. Jeżeli sobie to przeliczymy, 

jeżeli będzie to, tak jak Pani mówi, że będziemy tą drogę sukcesywnie remontować, to będziemy musieli do 

tego dołożyć jeszcze jakieś 783 tysiące. Czyli jeżeli ma być to sensowna inwestycja, no to powiedzmy, że za 

rok, dwa lub trzy powinniśmy dokończać tą drogę. Sumarycznie w ciągu 3-4 lat wydamy na tą drogę 1,2 

mln zł. Jeżeli to jest wydatek uzasadniony na drogę polną, wokół której znajduje się 300 hektarów pól, po 

których będą jeździć ciągniki, to prostym i łatwym do wywnioskowania jest fakt, że po 2-3 latach ta pierwsza 

część będzie już niezdatna w tym stanie do dalszego funkcjonowania i do łączenia tej drogi w dalszej części. 

Ja wiem, że Pani mówiła tu o turystyce, o turystach, które dzięki tej drodze będą odwiedzać gminę. Super, 

fajnie to brzmi, tylko że ile tych turystów musiałoby przyciągnąć ta droga, żeby te 1,2 mln nam się zwróciło? 

No już pomijam, że nie wiem czy to będzie w ogóle możliwe finansowo w tym okresie zrobić tą drogę i czy 

gmię będzie w ogóle na to stać. Kolejny fakt. W latach poprzednich, 2 lata temu - 3 lata temu wydaliśmy na 

drogę w Bażynach prawie 5 mln. Nadzór inwestorski plus sama modernizacja drogi to prawie 4,4 mln. My 

teraz nastawiamy się na kolejny projekt na drodze w Bażynach. Nie mam oczywiście nic do Bażyn, ale wiem, 

że są też inne wioski, które nie za bardzo są z tego zadowolone. Kolejna rzecz dotycząca tej drogi to jest 

udział środków własnych i udział środków, które będą pozyskane. Jak jestem radnym 3 kadencji czy nawet 

już 4, pogubiłem się, jeszcze nie robiliśmy chyba takiego projektu, w którym gmina dokłada prawie 55 proc. 

a wkład obcy to jest jakieś 45 proc. Nie wiem Pani Skarbnik czy robiliśmy? Ja, ja tego nie pamiętam. Sama, 

sama nazwa projektu, czyli ochrona gruntów rolnych i ułatwienie dojazdu rolnikom. Tak jak tutaj na 

poprzedniej komisji wypowiadali się ludzie, którzy się znają lepiej ode mnie, ciągniki ważą 10 ton, kombajny 

pewnie ze 20, 25. Jeżeli to będzie wypełnione jakimś materiałem siewnym czy czymkolwiek, no to nie widzę 

sytuacji, żeby ta droga nie była zniszczona. Więc w związku z tym, ja nie mogę zagłosować za tym projektem 

uchwały, gdyż ten fragment o tej drodze i o tym projekcie zdecydowanie mi na to nie pozwala. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Panią Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Zaczniemy może tak od początku. Dyskusja wczoraj była w mojej 

ocenie wystarczająco i moje argumenty, które przedstawiłam były bardzo obszerne, więc nie będę się 

powtarzać. Na pewno wiem jedno. To co Pan mówi, szasta teraz w tej chwili cyframi to jest wiadomo, że to 

tylko jest wirtualna rzeczywistość, a nie realna, bo w tej chwili realnie wydajemy 200... to jest też plan, 220 

niecałe 225 tysięcy, bo pozyskaliśmy 100... prawie, prawie 200 tysięcy. Więc nie mówmy co będzie za rok, 

za dwa, za trzy, za dziesięć, bo może w ogóle nic nie będzie. Mówimy tu i teraz wydajemy jako gmina 225 

tysięcy z uwagi na to, że pozyskaliśmy środki od Marszałka. Pozyskanie środków od Marszałka, czy od 

kogokolwiek od... czy to z funduszy europejskich, czy to z funduszy rządowych wcale nie jest takie proste 
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jak Państwo wiecie. Jest coraz mniej pieniędzy do pozyskania. Cały czas naciskacie, że głównym priorytetem 

gminy i zadaniem gminy jest właśnie pozyskiwanie, zatrudnienie człowieka do pozyskiwania środków i 

pisania tych wniosków funduszowych i projektowych. I w tym właśnie celu to wszystko jest robione. 

Zaczynamy od małych rzeczy, bo na duże póki co nas jeszcze nie stać. Realizujemy inwestycje, które zostały 

gdzieś tam zapoczątkowane i na które też są potrzebne, wiadomo, środki. Nie można wszystkiego zrobić od 

razu, bo sami Państwo wiecie, że nie można. Robimy to, na co nas stać. ,Mierz siły na zamiary jak to 

powiedział pan Adam Kaczmarek. I mierzymy, bo nie są to środki zabrane komuś. Nie są to ze szkodą dla 

innych. To są środki, które wygospodarowaliśmy, zaoszczędziliśmy i składając już wniosek na ten cel 

mieliśmy zagwarantowane, zapewnione. Bo gdybyśmy nie mieli tych 225 tysięcy, to nie składalibyśmy 

takiego wniosku. To jest po pierwsze. Teraz tak powiem. Były realizowane drogi 50 na 50. Chociażby tu 

przed chwilą Pan Nadleśniczy powiedział z 50 na 50. Tu też jest 50 na 50. [wypowiedź z sali niezrozumiała, 

bez mikrofonu] No jest pół na pół. No tak to się mówi, pół na pół, czyli tyle samo Nadleśnictwo też dało 50 

i my daliśmy 50, więc dokładnie taka sama zasada.  

Radny Marcin Jotko: Jeżeli 50 i 50 to jest to samo to 55 i 45, no to [dalsza wypowiedź niezrozumiała]  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Znaczy wie Pan, no to są takie niuanse. My mówimy o różnicy bardzo 

małej, jeżeli już chodzi o to, że to nie, że to jest 45 do 50. Jeżeli.. i druga droga była na pewno Wojciechowo. 

[wypowiedź z sali niezrozumiała] Tak, z Funduszu Rządowego, więc będziemy również składać do Funduszu 

Rządowego wniosek o Gdańską, gdzie też taka sama będzie zasada, bo proszę Państwa, Polski Ład już się 

skończył, już nie ma 100% dofinansowania do niczego. Wszystkie wnioski, które zostały zrealizowane w tej 

chwili na małe, drobne projekty, które będziemy realizowali w przestrzeni tego roku, na zadania nawet 

drobne, typu Noc Świętojańska, tak samo jest 50 na 50. Marszałek dał 7 tysięcy i my dokładamy 7 tysięcy, 

7 i pół. Zasady są bardzo często już w tej chwili takie, że jest pół na pół. Bardzo rzadko się zdarza, żeby było 

85% dofinansowania. Jeszcze z Cittaslow będzie dofinansowanie, o ile dostaniemy te środki, to będzie rzędu 

85%. Także proszę Państwa zapomnijcie już o 100% dofinansowaniu do czegokolwiek, bo nie będzie, bo w 

tej chwili 100% dofinansowania to będzie tylko i wyłącznie na obronność. Także to, czy Państwo popieracie 

dotację i to, że pozyskujemy, wystaraliśmy się, bo naprawdę nie jesteśmy jedną gminą w całym 

województwie, tylko jest takich gmin 137 i dostać jakiekolwiek pieniądze, to naprawdę trzeba się nastarać 

i napracować. Nawet te 200 tysięcy, które Marszałek nam przyznał, to wcale nie było takie łatwe, żeby 

akurat gmina Orneta dostała. Więc proszę Państwa, jeżeli będziemy rezygnować i oddawać, bo w Państwa 

ocenie jest to bezzasadne, no to przepraszam bardzo, to nic w tej gminie się nie rozwinie i nie zrobimy 

żadnego kroku do przodu. Będziemy się cofać i niestety gmina nie będzie się rozwijać. Jeżeli uważacie, że 

droga pomiędzy Bażynami a Chwalęcinem, tak jak Państwo mówicie, to jest bez sensu, to każda jedna 

inwestycja w takim układzie jest bez sensu. A taka hipotetyczna pana buchalteria, że to będą miliony na to 

wydane, na razie złotówki nie wydaliśmy i nie wiadomo, czy wydamy. Bo do tej pory staraliśmy się własnym 

sumptem robić z Funduszu Sołeckiego, z naszych tutaj zasobów i jakoś te drogi są. Dosypujemy, kruszywa, 

jakoś jeździ sprzęt ciężki po tym i te drogi są. Na samym początku ze spotkania z sołtysami ustaliliśmy zasady 

remontów dróg tych wszystkich wiejskich naszych gminnych, że kładziemy przede wszystkim płyty 

betonowe. I taka była nasza narracja i nieważne, czy to jest do, w sołectwie Bażyny, czy w sołectwie 

Mingajny, czy w Henrykowie. Proszę Państwa, każde jedno sołectwo, ta droga akurat nam w naszej ocenie 

po konsultacji wydała się najlepsza, żeby te środki wydatkować, że nie będzie to tylko dojazd do pól, jak to 

Pan mówi. Fakt, fundusz określił zasady bardzo ściśle i dlatego ten odcinek drogi spełnia te warunki i dlatego 

postanowiliśmy ten odcinek wyremontować. Co będzie dalej? Czas pokaże. Może się okaże tak, że tak 
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potanieją wszystkie materiały budowlane, że nie będzie to milion, tylko będzie 20 tysięcy. Czego sobie 

bardzo życzę. Więc nie szafujmy tu, że to będzie kosztowało gminę tyle i tyle, kiedy nawet nie ma tego w 

planie. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze chce zabrać głos? Ale to jak 

będzie punkt. Można? Tak? No to proszę, ale tylko do tej sprawy. To proszę bardzo. 

Sołtys Bażyn Czesław Zysk: Droga Rado, droga Pani Burmistrz. Panie Marcinie, ma Pan rację, tylko jest, jest, 

jest w tym wszystkim taki jeden problem. Robiona, robiona była droga do stawów, robiona była do Lejławek 

na jedną kolonię, na drugą kolonię, na trzecią kolonię. Straż pożarna jadąc do pożaru, nie daj Bóg, do 

Chwalęcina ma 14 kilometrów. Z jednej strony jak i z drugiej, a tu ma 2410, dokładnie jest. Podstawowa 

rzecz, droga na Chwalęcin nigdy w życiu nie dostała z gminy ani jednej złotóweczki. Może Pan sprawdzić. 

Od kiedy minął 89 rok. Nigdy w życiu tam nikt nie wysypał z gminy, za gminne pieniądze nawet złamanej 

cegły. Rolnicy wożą własny gruz, nie wiem, z rozbiórek, z innych rzeczy, bo ta droga powiedzmy już by nie 

istniała. A jeżeli chce Pan dokładnie, Bażyńscy rolnicy, z ……………………………………………, z odcinku dwóch, 

dwóch kilometrów, stu metrów, bo tam jeszcze kawałek od Chwalęcina, mają 365 hektarów. Teraz jeżeli 

będą dalej mieli tak uniemożliwiony dojazd, może Pan zadzwonić do ………………………….., w tym roku zbierał 

2 przyczepy pszenicy, bo się wywrócił. To jeżeli oni nie będą w stanie uprawiać i zbierać, no to za co mają 

płacić podatki? Bo to nie jest jakaś gorsza droga. Tylko, ja Panu tłumaczę, nie daj Bóg straż pożarna, do lat, 

początku lat 90-tych byli w stanie dojeżdżać tą drogą jeszcze na skróty. A już od kupy lat, no nie da się, tam 

nawet wozem 4 na 4. Jak jest sucho, jest fajnie. Bo tam jest taki wąwóz po prostu, który jest w łuku, nie 

wiem czy Pan tam był kiedykolwiek? No i to jest ten łuk, tu jest najgorzej, bo tu po prostu stoi woda, bo to 

jest najniższy punkt ten wąwóz, tak? I tu jak Pan mówi, że mamy zrobić kilometr w tą stronę do Bażyn, 

mamy świat i ludzie, bo od strony Chwalęcina już my mamy płaski odcinek. Ale jak my im nie umożliwimy 

uprawy pól i dowiezienia zbiorów, no to z czego zapłacą podatki? A oni mają tam setki hektarów, to, to, to 

nie działeczki 10 arów, a to trzeba płacić.  

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo.  

Sołtys Bażyn Czesław Zysk: Dziękuję bardzo i przepraszam.  

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo, Pan radny Marcin Jotko. 

Radny Marcin Jotko: Panie Sołtysie, ja nie neguję całej drogi, tylko neguję sytuację taką, że robimy jakiś 

fragment, reszta pozostaje bez zmian i tak naprawdę to może być niekończąca się historia, bo robimy jedną 

trzecią, potem ewentualnie jedną trzecią i będziemy tak na zmianę robić. Jeżeli mamy zrobić konkretny 

remont, to trzeba się zdecydować na taką opcję finansowania, żeby ona była zrobiona cała, żeby nie robić 

tego fragmentarycznie, co jakiś czas ładować tam pieniądze i powodować, że my będziemy cały czas z czymś 

takim się, że tak powiem, brzydko bujać. Ja nie neguję też rolników, oni do tej pory jakoś sobie radzili i jakoś 

tam dojeżdżali, więc myślę, że jakoś dalej by to przetrwali. Jeżeli mielibyśmy robić dalsze takie projekty, no 

to tylko w całości, a nie kawałkami, żeby to będzie rozwlekać się w czasie nie wiadomo do kiedy. Poza tym 

sytuacja gminy w tym momencie jest taka, że nie tylko rolnicy są w Bażynach. Są w różnych częściach gminy, 

są w Migajnach, są w Krośnie i tak dalej. I oni również mają duże pretensje, że robione jest wszystko w 

Bażynach, a oni również płacą podatki. To jest trochę niesprawiedliwe, ja o tym wspomniałem. W tamtym 

roku, dwa lata temu droga w Bażynach była robiona, ta część, która była no dosyć dziurawa. I nie możemy 

tak iść w tą stronę, że robimy teraz wszystko w Bażynach i wpisujemy sobie już jakby w plan, że będziemy 

co jakiś czas robić w Bażynach. 
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Sołtys Bażyn Czesław Zysk: Panie Marcinie, ja rozumiem wszystko, tylko ja wspomnę Panu 2 lata temu, 3. 

Tablica wielka: Budowa drogi Lejławki-Bażyny, asfaltowa. I Pan mówi o etapach, gdzie miało być prawie 5 

kilometrów, a zostało, zrobiło 1445 metrów. Do stawów? No widzi Pan, no i to jest takie podejście. Tu też z 

Waszych wielkich planów zostało 1400 metrów. I tu Pan nie ma nic? [wypowiedź z sali niezrozumiała, bez 

mikrofonu] Ale no ja Pana, ja Panu tłumaczę. Umamiono nas we wsi, wszystkich mieszkańców. Droga, wielki 

baner, Bażyny-Lejławki. Będzie cała. Zostało ile? Do stawów? 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę, pan Zastępca Burmistrza, chce zabrać 

głos. 

Zastępca Burmistrza Ornety Daniel Piotrkowski: Jeżeli chodzi o dofinansowania, tak jak tutaj jeszcze wrócę 

do pierwszego pytania. Projekt czy program zakładał 50 na 50 dofinansowanie. Kosztorys mieliśmy większy, 

dofinansowanie, które Marszałek nam przyznał jest tylko, prawie te 200 tysięcy. Nie mamy na to wpływu, 

o wysokości kwoty, jaką będzie Marszałek przyznawał. Inne teraz projekty, które są dostępne, to jest też 

Rządowy Fundusz Dróg, to jest też tylko 50 na 50. Nie ma już tych projektów, tak jak Polski Ład, że tam było 

90-95% dofinansowania. W sumie faktycznie później wychodzi, że to jest około 85, ale nie ma już tych 

projektów. To był tylko jednorazowy rzut. Wszystkie teraz projekty, które były, które są, to jest 50 na 50. I 

też dodatkowo, tak jak tutaj inżynier, dodatkowo nas będzie kosztował parę złotych. I to jest już część 

niekwalifikowana. Zobaczymy, jak będzie po przetargach, czy akurat będzie ta kwota według kosztorysu, 

czy to będzie mniejsza kwota. Więc tutaj nie możemy gdybać. Ta droga jest robiona akurat od tego 

momentu z uwagi na trudność przejazdu akurat odcinku około 500-600 metrów. My robimy prawie 

kilometr bez 10 metrów. Więc zasadność wykonania tego, żeby połączyć całą tą drogę, żeby ta droga była 

przejezdna jest. Kolejne lata będą następne wnioski składane, więc jeżeli są według nawet tutaj Pana jakieś 

drogi, które warto by było zrobić i one są, właśnie będą typowane do Funduszu Dróg Śródpolnych, prosimy 

o informacje. Także ten wniosek został złożony na tą drogę. Dostaliśmy środki na tą drogę i dlatego chcemy 

zrobić na tej drodze polepszenie warunków dla rolników. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pan radny Marcin Jotko. 

Radny Marcin Jotko:  Panie Zastępstwo, Zastępco ja mam taką jedną drogę, chociaż nie jestem pewny, czy 

to jest akurat charakterystyka drogi śródpolnej. To jest dojazd od drogi na Karkajmy do ulicy Słonecznej, 

tam… 

Zastępca Burmistrza Ornety Daniel Piotrkowski: Ta droga, tak jak już prędzej nawet była odpowiedź tutaj 

przedstawiana dla Państwa, jest planowana w kolejnych latach i będziemy się starali zrobić dokumentację, 

ale musi najpierw być kompleksowo zrobiona teraz ten odcinek od drogi wojewódzkiej do Karkajm. I 

dopiero później będziemy, to nie jest śródpolna, to będziemy musieli inne środki znaleźć. Ale to dopiero po 

wykonaniu tego etapu, bo nie możemy w ogóle teraz gdybać z wysokościami, nie możemy tam nic zrobić, 

dopóki nie będziemy mieli tego odcinka. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pan radny Adam Kaczmarek.  

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Tak podsumowując może tą dyskusję, 

chciałbym powiedzieć, że troszeczkę zabrakło mi tutaj informacji. O tym była mowa na wczorajszej komisji, 

rozmawialiśmy o tym. Z tego co wiem, to Państwo w styczniu składali ten wniosek, o ile się nie mylę, tak, 

na tą drogę. Jest tutaj koncepcja Szlaku Świętej Warmii, o tym też mówiliśmy, walory turystyczne. Ja nie 

jestem absolutnie przeciwny tej wizji Pani Burmistrz, bo to jest koncepcja Pani Burmistrz i części radnych, 

których udało się przekonać do tej koncepcji. Natomiast żałuję i może to też będzie taka troszeczkę lekcja, 

żebyśmy o takich sprawach rozmawiali wcześniej. Mogliśmy w lutym poświęcić komisję, zaprosić kogoś, kto 
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reprezentuje tę ideę Szlaku Świętej Warmii, żebyśmy o tym porozmawiali. Dlaczego tu, co, jak? I tak dalej. 

To jest tylko sugestia moja, absolutnie tak to, tak to według mnie powinno wyglądać. Jakieś konsultacje, 

czy są w gminie jakieś inne drogi, czy Państwo je widzicie i tak dalej, żebyśmy mogli o tym podyskutować? 

Pewnie są. A odnosząc się do PUR-u, o którym wczoraj rozmawialiśmy, ja pamiętam, że przewodniczący 

Rady, siedzący tutaj Józef Uzar, zorganizował takie nieoficjalne posiedzenie komisji, nieoficjalne, czyli nie 

komisje, tylko spotkanie radnych, gdzie rzeczywiście argumenty były różne, były dwie koncepcje. Ja 

zgłosiłem rzeczywiście problem PUR-u i ulicy Zielonej, gdzie ludzie są podtapiani, zalewani, jest problem z 

dobytkiem i chodziło o kanalizację i burzówkę. I ten wniosek uzyskał akceptację, radni siedzący na, na sali, 

potwierdzą, 15 radnych. To nie był wniosek jakiejś tam większości czy ludzi burmistrza, 15 radnych uznało, 

że te argumenty, które zostały przedstawione są zasadne i tutaj tylko chodzi o odniesienie się do Pani słów 

na wczorajszej komisji. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Proszę, 

Pan radny Piotr Junko. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Dzień dobry. Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, 

Szanowni Państwo. Mnie cieszy z jednej strony i wczorajsze słowa i Pana Przewodniczącego Uzara, byłego 

Przewodniczącego i dzisiejsze słowa Pana Kaczmarka, Radnego Kaczmarka o zmianie funkcjonowania Rady, 

bo ja pamiętam, że poprzednie pięć i pół roku w kadencji, może nie pięć i pół, tylko pierwsza, pierwszą 

część tej kadencji, bardzo prosiłem o takie spotkania i rzeczywiście uważam, że one są potrzebne i mam 

nadzieję, że tutaj z porozumieniem z Panią Przewodniczącą będziemy do takich spotkań nieformalnych 

doprowadzać, bo ja nie przypominam sobie takich spotkań w poprzedniej kadencji. Oczywiście pamięć 

może mnie mylić. Wielokrotnie prosiłem o uzgodnienia takie nieformalne, również z Panem Burmistrzem, 

po to, żeby pewne sprawy wspólnie ustalać i wczorajsze słowa na komisji, podczas komisji radnego Marijko, 

który powiedział, wyobrażałem sobie inaczej funkcjonującą Radę i ja powiem Państwu, że też sobie 

wyobrażałem inaczej funkcjonującą Radę 5, 6 lat temu, gdy zostałem radnym po raz pierwszy. Ale 

rzeczywistość mnie zaskoczyła, ale po to dążyliśmy do zmiany, żeby takie rzeczy miały miejsce, żeby Rada 

funkcjonowała spójnie i mam nadzieję też, że to będzie taka nauczka na przyszłość, żebyśmy wspólnie 

podejmowali decyzję, może rzeczywiście brakowało tej informacji wcześniej. A odnośnie tej całej sprawy i 

tej całej drogi, ja powiem, że interesując się tym tematem, między innymi rozmawiając z Panem Sołtysem, 

również z Bażyn, on policzył ile przez poprzednie dziesięć lat z Funduszu Sołeckiego Bażyny wydały na drogi, 

na poprawę dróg. To jest kwota blisko 200 tysięcy. I to są rzeczy, które się co roku robi i one idą w błoto, bo 

te 200 tysięcy nie widać, nie ma żadnego efektu. Więc ja pamiętam też na spotkaniu, jak nowa kadencja 

Rady była i pierwsze spotkania właśnie z Sołtysami o tym, co Pani Burmistrz już mówiła, że ustalamy, 

próbujemy ustalać, aby robić raz i konkretnie. Ja rozumiem, że odcinek drogi 2600 czy 700 metrów ma 

najgorszy odcinek 500 metrów, który będzie przede wszystkim odwodniony i utwardzony i to będzie 

załatwiało temat na wiele, wiele lat, a nie tak jak się mówi, że to rok i już tego nie będzie. Ja w to wierzę, w 

te zapewnienia Pani i Pana Burmistrza i nie widzę kłopotu w tym, żeby robić drogę śródpolną, której nie 

widać, bo nie uważam, że tylko inwestycje, które są robione w mieście, gdzie duża liczba mieszkańców 

naszych to widzi, są słuszne. Bo równie dobrze można się zastanowić, czy potrzebny był remont, specjalnie 

powiem o ulicy Zielonej, bo to jest mój okręg, gdzie jestem radnym, bo przecież tam była utwardzona droga, 

ale został złożony wniosek z Polskiego Ładu właśnie na tą drogę i mieszkańcy na pewno są zadowoleni. Ja 

też, ale biorąc pod uwagę całą gminę i potrzeby gminy, można by było się zastanowić, czy nie było 

ważniejszych potrzeb. Zawsze będą, tak? Więc zawsze będą roszczenia innych osób, u których aktualnie 
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inwestycja, których inwestycja nie dotyczy. A, a propos dofinansowania 50 na 50, ja się, czy 90%, ja żałuję 

bardzo, że skończył się Polski Ład i prawdopodobnie już go nie będzie, bo on pozwalał na dofinansowania 

rzędu 90% i to była pomoc wymierna dla gmin. Takie jest moje zdanie, chociaż różnie o tym mówiono. 

Słyszymy o zapewnieniach z KPO, o dofinansowaniu wielkim, tylko go nie widać, tak? Ja czekam bardzo na 

pieniądze z KPO i cieszyłbym się, gdybyśmy mieli taką możliwość, aby dofinansowania były chociaż rzędu 

80% na wszystkie inwestycje, ale słyszymy, że są z tym kłopoty. Więc musimy się odnosić do rzeczywistości, 

która nas zastała i do możliwości, które mamy. I jeszcze na koniec powiem tylko jedną rzecz, że to jest też 

plan. Może się okazać, że my dołożymy tylko 100 tysięcy, a może się okazać, że będziemy musieli dołożyć 

więcej. Przypomnę tutaj Modernizację czy budowę Parku, przy.. zagospodarowanie terenu przy byłym 

Miejskim Domu Kultury, aktualnie Centrum Kultury i Biblioteki Miejskiej. Tam z własnych środków gmina 

dodatkowo musiała dołożyć około miliona złotych. Dodatkowo, oprócz planu. Co można za milion złotych 

zrobić? Wyobraźcie sobie Państwo, tak. Więc taka była rzeczywistość. Była akurat inflacja. To czy okres w 

jakim była robiona inwestycja, to już jest inna sprawa i można to różnie oceniać, tak. Ale tak było. Także 

dofinansowanie rzędu 50% w naszej gminie w poprzedniej kadencji również było. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan radny Józef Uzar. 

Radny Józef Uzar: Dziękuję bardzo. Ja może nie będę odnosił się do drogi, ale potem kolega radny Junko tu 

trochę wywołał. Ja chcę Panu przypomnieć, że myśmy się spotykali. Jak było wyłanianie inwestycji 

dotyczące Ładu, to myśmy tu siedzieli na tym i sobie dyskutowaliśmy. Jak wyłoniliśmy to wyłoniliśmy. Każdy 

mógł wyjść niezadowolony. Ja zawsze Panu mówiłem, że jak Pan zostanie na tej stronie, to Pan będzie 

regulował funkcjonowanie Rady i chce Panu powiedzieć, że przez rok czasu nic się nie zmieniło. Rada 

funkcjonuje jak poprzednio, czyli Pan uznał, że poprzednio była dobrze Rada funkcjonująca, bo tą kwestię 

tej drogi, mogliśmy na takiej samej zasadzie zebrać się tu, nieformalnie porozmawiać i wyłonić tą, ale nie 

było takiej sytuacji. Dlatego ja tu do tego się nie odnoszę. Ja oczywiście potwierdzę zdanie Pana radnego 

Kaczmarka, że to nie jest to, że my chcemy krytykować drogi, ale Pani Burmistrz powiedziała, że nie możemy 

powiedzieć ile pieniędzy wydamy. My wiemy, 400 ileś tysięcy, bo tyle w budżecie zmieniamy. To jest realny 

koszt. Może będzie mniej, może będzie więcej. Zgadzam się, bo ta inwestycja 400 za pół roku może się 

okazać, że materiały budowlane pójdą w górę i ona będzie 500 kosztować. I my dołożymy jeszcze z budżetu 

gminy do tej drogi. No to realna sprawa. Ja tego nie neguję. Taka jest rzeczywistość i tego nikt nie zmieni. I 

możemy tu się niektórzy mądrzyć, że jakbym ja robił, to bym zrobił lepiej. Nie, nie chodzi o to. Natomiast 

oczywiście czekam na to, że cierpliwie, że usprawnicie funkcjonowanie Rady, bo podobno poprzednio źle 

funkcjonowało. Ja bardzo rzetelnie się przyglądam. Nie będę mówił, że ile lat siedzę w tym samorządzie i 

wiem jak to było i różnie było. I daj Boże, żeby nie powtarzały się błędy, bo błędy będą zawsze. Nie ma 

takiego, co jeżeli cokolwiek robi, to błędów nie popełnia. I ja się, jeżeli Pani Burmistrz błędy będzie 

popełniać, nie będę tylko i wyłącznie czepiał. Bo nie po to tu jesteśmy, tylko po to, żeby myśleć o tym, żeby 

się gmina rozwijała. A oczywiście kwestia drogi, każdy z nas ma swoje zdanie. Każdy i każdy bierze 

odpowiedzialność. I nie mówcie mi, że ja mam głosować inaczej. Ja wiem jak mam  głosować. Ja zagłosuję 

tak jak uważam. Jeżeli się pomyliłem, to ja poniosę konsekwencje, a jak się nie pomyliłem, to odniosę 

sukces. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę jeszcze Pan radny Piotr Junko. Jeszcze raz 

proszę. Coś nie zadziałało. Proszę. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Dziękuję za głos. Dwie sprawy. Tu chyba nikt nikogo nie przymusza 

do zagłosowania na jakiś na tak lub nie lub się wstrzymać, bo nie słyszałem, aby ktoś komuś coś kazał. To 
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po pierwsze. A po drugie proszę nie mówić mi, co ja uważam, bo ja wiem co ja uważam. Tak? Ja... Pan 

powiedział przed chwilą, że stwierdziłem widocznie i uważam, że tamta rada działała sprawnie i 

prawidłowo. Także tylko mam prośbę, aby Pan nie, nie, publicznie nie, nie mówił co ja uważam, bo ja wiem 

co uważam. Dziękuję bardzo. Do widzenia. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę, pierwsza pani Danuta Kamińska się zgłosiła. Dobrze. 

Radna Danuta Kamińska: Dziękuję. Szanowni Państwo, Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, Panie 

Burmistrzu, Wysoka Rado. Ja bym się tu chciała zwrócić do Pana Przewodniczącego Uzara, że ja widzę 

znaczną zmianę w funkcjonowaniu rady. Ja teraz nie boję się zabierać głosu, aczkolwiek w poprzedniej 

radzie też się nie bałam, ale wiedziałam, że każdy, każdy mój komentarz, który miał większy bądź mniejszy 

sens, za to byłam bardzo publicznie krytykowana. Publicznie wyśmiewana, krytykowana, więc naprawdę 

zmieniło się wszystko. Ja uważam, że funkcjonowanie tej rady jest kompletnie inne. Nikt z nas nie boi się 

publicznie rozmawiać. Jest kompletnie inna retoryka, kompletnie inna. Poprzedni burmistrz krytykował, 

obrażał i bardzo, bardzo napastliwie rozmawiał z radnymi. Byłam tego przykładem i niejednokrotnie to 

doświadczyłam, więc proszę mi nie mówić, że nie ma różnicy, różnica jest kolosalna. Ale my nie musimy się 

przekonywać, to ludzie nas ocenią, teraz nas słuchają mieszkańcy i oni widzieli poprzednie rady. Widzą tą 

radę i to oni wydadzą nam sądy o nas i takie jest moje zdanie. Wracając do drogi, proszę Państwa, ja jestem 

gospodarską córką, pochodzę ze wsi, dla mnie droga, o której mówimy, jest bardzo ważna. Jeżeli tam jest 

350 hektarów, to ja zapytam Pana Radnego, który jest właścicielem dużego gospodarstwa rolnego, albo 

Pani Skarbnik tutaj bliżej, ile oni płacą rocznie podatku rolnego? To są kolosalne kwoty, tak możemy 

oszacować 350 hektarów, 360 razy ile tych tysięcy za hektar? Z 500 złotych za hektar? [Wypowiedź z sali 

niezrozumiała] To są naprawdę potężne pieniądze, więc jeżeli ktoś, jeżeli ja dzisiaj usłyszałam, jeżeli ja 

dzisiaj usłyszałam za te słowa bardzo dziękuję, że ktoś wysypał pszenicę...  

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę pojedynczo mówimy.  

Radna Danuta Kamińska:...pszenicę 30, nie wiem ile ton, 20 ton, 10 ton pszenicy w te kolejny, ja sobie zdaję 

sobie sprawę z tego, że koszty, które on poniósł są niewspółmierne. Jeżeli to jest droga śródpolna, jeżeli na 

to były pieniądze, proszę Państwa, ja chcę Państwa tam słuchających wszystkich, którzy pewnie różnie, bo 

ja też mam wątpliwości co do tego. To nie jest tak, że my tutaj jesteśmy i my wiemy, że ja zagłosuję tak albo 

tak. To jest ogromna odpowiedzialność, tak? Więc ja też mam wątpliwości, ale ja uważam, bo tu mnie 

przekonał Pan Sołtys Bażyn, jeżeli oni mają problemy z dojechaniem na te pola, przecież oni produkują 

żywność, tak? Rolnicy są bardzo ważni dla naszego społeczeństwa, tak jak każdy inny zawód, ale ten w 

szczególności uważam. I proszę Państwa, ja uważam, że ja zagłosuję dzisiaj za tą uchwałą, gdyż przemawiają 

do mnie fakty. Też, Pani Burmistrz też opowiadała, że proszę Państwa, została przeanalizowana cała gmina. 

Nie można było zrobić drogi, która przebiega przez wieś albo przez las. Tam nie mogło być zabudowań. 

Trudno było znaleźć taką drogę. I czy to jest dużo czy mało? Na pewno dużo. Ale czy warto? Uważam, że 

tak. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pan radny Józef Uzar. 

Radny Józef Uzar: Dziękuję bardzo. No to ja współczuję Pani bardzo, że Pani tak obserwowała w poprzedniej 

Radzie, była Pani tak gnębiona, a teraz ma Pani dużo swobody. A jeżeli chodzi o kwestie funkcjonowania 

Panie radny Junko, ja od Pana w poprzedniej kadencji wielokrotnie słyszałem jak mnie Pan pouczał. 

Cierpliwie to znosiłem. Dziękuje bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję proszę Pan radny Józef Marijko.  
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Radny Józef Marijko: Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, Szanowni Radni, Szanowni Państwo, ja muszę 

się tu odnieść. Mingajny największe sołectwo w gminie, najwięcej dróg gminnych mamy, 29 kilometrów. 

Znaleźlibyśmy taką drogę na pewno. Także to Pani, Pani radna mówi, że to jest zasadne i tak dalej. Uważam, 

gdzie są ci rolnicy. Czy ci rolnicy złożyli do Pani Burmistrz jakieś pismo, że nie mogą wjechać na pola? Akurat 

z jednym rozmawiałem. Nie ma tu zainteresowania żadnego. Jakby rolnikom zależało, powinni być na sali, 

powinni wystąpić. Inaczej by to wyglądało. Oczywiście Pan Sołtys broni, ja też bym bronił swoich 

mieszkańców. I tutaj, że jest 300 hektarów, jakieś podatki, czyli ten kto nie płaci podatków nie będzie mógł 

korzystać z dróg gminnych? To jest błędne myślenie. Ci rolnicy, nie ma ich zainteresowania w ogóle. Już 

bardziej bym poszedł w tym kierunku, że tam idzie tam ta pielgrzymka. Jakby oni się interesowali tą sprawą, 

to naprawdę powinni tu być. Jakieś argumenty, że się wywaliła przyczepa, nie wiadomo z jakiego powodu. 

Pani Burmistrz, zgadzam się tutaj z radnym Marcinem, będzie ta droga rozjeżdżana. Jesienią, zimy, wiemy 

jakie mamy. Będzie rozjeżdżania, będzie niszczona, będzie je trzeba uzupełniać. Sołtys będzie ładował 

pieniądze znowu w błoto, bo tak robimy my Sołtysi niestety. Drogę z płyt, tak jak rozmawialiśmy na tych 

spotkaniach, oczywiście, ale ile zrobimy? 200 metrów drogi? Ja mam w czterech kierunkach mieszkają 

koloniści. Udało mi się pozyskać z torów kolejowych 1000 ton tego kamienia, gdzie poprawiliśmy znacznie 

te drogi i to na jakiś czas zabezpiecza się. Droga szutrowa, zawsze będzie drogą szutrową. Będzie w nią 

trzeba walić pieniądze. Wykopie się rowy, rowy się zamulą. Trzeba odnawiać rowy, trzeba nasypywać na 

nią, bo się będzie rozjeżdżało ciężki sprzęt. Trzeba o tym wiedzieć, że dalej będą pakowane tam pieniądze, 

a to są naprawdę pieniądze. Pani mówi, że ma Pani te pieniądze, ale chciałem przypomnieć, że ponad dwa 

miliony jest deficytu, prawda? Są potrzeby, rozmawialiśmy wczoraj. Naprawdę są inne potrzeby. Te 220 

tysięcy, by się przydało na inne potrzeby. Ja rozumiem, wiem, rozumiem to, że jak daje marszałek, to trzeba 

brać. Ale można, tak jak tu rozmawialiśmy, można było wybrać jakoś, żeby więcej ludzi mogło z gminy 

korzystać z takiej drogi. Bo tutaj 3 rolników i ewentualnie jakaś pielgrzymka, raz czy dwa razy w roku. Nie 

byłem na tej drodze, powiem szczerze, ale słyszałam jak to wygląda. I tak jak Marcin mówi, zrobicie kawałek 

drogi, a reszta będzie drogą nieprzejezdną, bo Ci, ciągniki tamte będą jeździć, rozjeżdżać. I tą drogę zniszczą 

Pani Burmistrz. Dziękuję bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Ad vocem mogę? 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję, proszę bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Panie Józefie, jeżeli Pan uważa, że tylko dla, jak to Pan określił, 2 czy 

3 rolników, to już jest Pan w błędzie. Ta droga, tak jak powiedzieliśmy, łączy dwa sołectwa, Bażyny i 

Chwalęcin. I żeby była jasność, to co Pan Sołtys powiedział, to nie jest dla 2-3 osób. To naprawdę jest droga 

dla szerokiego grona mieszkańców. I między innymi, dlaczego była też wybrana ta, a nie inna? Nie taka tylko 

w pole, tak jak Państwo mówiliście, bo takie musi mieć aspekt przy tym akurat projekcie. Celowo 

wybraliśmy tą, z uwagi na to, że po rozmowach z mieszkańcami, z Księdzem proboszczem z Bażyn, okazało 

się, że tamtędy przebiega między innymi szlak pielgrzymkowy. Mało tego, obecnie, jak Państwo już wiecie, 

jest procedowany i uruchamiany bardzo intensywnie i promowany szlak Świętej Warmii, do którego gmina 

Orneta należy, do Stowarzyszenia Szlaku Świętej Warmii. Nawet w telewizji śniadaniowej, bodajże w 

Jedynce, był już program o Szlaku Świętej Warmii. Jak sobie przysłuchacie się, zobaczycie, no na tym polega 

promocja i od małych rzeczy się zaczyna. My od razu nie stworzymy nie wiadomo czego. Tak jak Pan mówi, 

oczywiście niech przyjdą. Już w tym roku były 3 pielgrzymki, tylko w tym roku, mamy nawet nie połowę 

roku. Więc jeżeli, od tego się zaczyna, takie miejscowości, takie gminy jak Orneta nie są jakoś specjalnie 

wyeksponowane, bo Orneta na razie jeszcze jest w takim miejscu jakim jest, że potrzeba jeszcze sporo 
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pracy, żeby ją zareklamować, zadbać o to, żeby do nas tu przyjeżdżali. A chcemy zauważyć, że naprawdę 

proszę Państwa, mieszkamy w takim miejscu, że nie mamy się czego wstydzić, a wręcz przeciwnie. 

Powinniśmy być dumni z tego co mamy i pokazać się z jak najlepszej strony. Właśnie dla tych ludzi 

przyjezdnych, dla turystów. My mieszkańcy znamy i jakoś sobie tam poradzimy, bo znamy wszystkie dziury 

i zakamarki, ale proszę Państwa, turystyka, piesza, rowerowa właśnie na tym polega, że przejeżdża się przez 

takie właśnie miejsca, przez takie między innymi drogi śródpolne, gdzie śpiewają ptaki, że jest szum drzew, 

że zboże kwitnie, że rośnie zboże, że kwitnie rzepak. Proszę Państwa, to jest ta wartość dodana i ja wierzę 

w to i do tego dążę, żebyśmy my, poprzez promocję naszej gminy, gminy nie mówię miasta, celowo, właśnie 

zyskali tą pozycję, że zaczną do nas przyjeżdżać ludzie z zewnątrz. Jak przyjdzie taka pielgrzymka, to uwierzy 

Pan mi w to, że będzie chciała gdzieś nocować, coś zjeść i dla kogo to jest wartość dodana? Dla naszych 

przedsiębiorców drobnych, tych których jeszcze mamy i o tych trzeba też zadbać, żeby nie uciekli stąd. 

Mówicie Państwo o ściąganiu do nas, żeby ludzie młodzi nie uciekali. To jest też jeden z elementów 

przyciągających młodych, żeby chcieli tu zostać, chcieli coś robić, realizować swoje jakieś cele, czy to 

agroturystyka, czy pomoc przy turystyce pełnej. Ja do tego zmierzam, my do tego zmierzamy i po to to 

robimy. Od pewnych elementów się zaczyna, nie da rady wszystkiego od razu zrobić. A to co Pan mówi, że 

są inne potrzeby, oczywiście i my działamy wielotorowo, bo też Państwo widzicie, że nie skupiamy się tylko 

na jednym celu i tylko w to pakujemy pieniądze. To jest jeden z elementów naszej działalności. Tak samo 

wspomagamy seniorów, tak samo wspomagamy inicjatywy społeczne, stowarzyszenia, tak samo 

przedsiębiorców, jeżeli do nas występują. To nie jest działanie jednotorowe i na tym polega właśnie nasza 

praca. Także proszę Państwa, ja oczywiście, każdy decyduje i głosuje według swojego sumienia. Nikt tu 

nikogo nie zmusza i między innymi dlatego, to też jest przykład, to co Pani Danusia tu powiedziała, że nikt 

nikomu nic nie każe i nie zmusza. Ja nie jestem od tego, żeby mówić macie robić to tak czy siak. My 

dyskutujemy i dyskusja się wywiązała i bardzo dobrze, bo między innymi dzięki tej dyskusji, faktycznie, po 

analizie zamiast 500 metrów, będzie prawie 1000 metrów. W innej technologii, w innej ok, nie ma 

problemu. Ustaliliśmy to już z Panem Marszałkiem, że jest możliwość zmiany tego wniosku, nie ma 

problemu i o to właśnie chodzi. Dyskusja, merytoryczna, konstruktywne krytyki jak najbardziej 

przyjmujemy, ale też nie mówcie, że to jest donikąd, że dla nikogo. Wszystko, wszystko można tak spłycić i 

powiedzieć, że cokolwiek się nie zrobi to jest niepotrzebne. Wszystko co zainwestujemy i zostanie tutaj i 

pozyskamy pieniądze to jest zawsze wartość dodana. Czy to będzie 7 tysięcy, 200 tysięcy czy 2 miliony. To 

nie ma większego znaczenia jakie my pozyskujemy środki. Zawsze, jakie by to nie były, zawsze to zostaje dla 

nas tu, dla mieszkańców, dla naszego dobra. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pan radny Paweł Skowyrski. 

Radny Paweł Skowyrski: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Ja powiem tylko tyle, że się cieszę z 

każdej drogi, która będzie służyła rolnikom. Nieważne czy ona będzie w Bażynach, w Mingajnach, czy tam 

gdzie indziej. Ale muszę się odnieść do słów Pana Sołtysa i chciałbym powiedzieć, że to nie tylko rolnicy w 

Bażynach remontują drogi śródpolne na swój koszt. To wszyscy rolnicy to robią. To nie tylko Bażyny. Muszę 

się odnieść też do słów koleżanki Danusi. Te wywrócone przyczepy, które się tam wywróciły z Ziarnem to 

nie są pierwsze i nie ostatnie przyczepy. Niestety, bo podejrzewam, że około 90 proc. dróg śródpolnych w 

naszej gminie, to jest tragedia i to nie będą ostatnie przyczepy. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pani Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: I dlatego przetarliśmy szlak. W Urzędzie Marszałkowskim złożyliśmy 

taki wniosek, żeby też między innymi pokazać jaki jest problem w naszej gminie, że to nie są drogi, to są 



Strona 22 z 30 
 BRM.0002.5.2025 Protokół nr 5/2025 XIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 21 maja 2025 r. 

drogi zapomniane, tak jak tu Pan Paweł powiedział, o których też trzeba przypomnieć i wskazać. I czekamy 

oczywiście na Wasze wnioski jako sołtysów, jako radnych, na inne, które też wymagają takich nakładów i 

takiego wsparcia. I co roku będziemy składać wnioski o dofinansowanie do właśnie takich dróg 

śródpolnych. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo, proszę Pan Radny Mariusz Wocial. 

Radny Mariusz Wocial: Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, Wysoka Rado, mieszkańcy. Ja chciałem 

powiedzieć, że byłem na tym zebraniu w Bażynach i to nie jest kilku, tylko kilkunastu rolników. Ja wiem, że 

mój kolega chciałby swoje drogi zrobić. Ja też bym wolał to zrobić w Klusajnach, w Drwęcznie gdzieś, bo 

wcale Bażyny nie są mi po drodze, totalnie. Przez to, że jakieś tam konflikty zawsze były. Ja byłem na tej 

drodze. Ta droga ma 2,7 kilometra. Początek drogi od Bażyn i początek drogi od Chwalęcina jest przejezdny. 

Tam nie trzeba nic robić. To chodzi o ten newralgiczny środek. Jeżeli to będzie zrobione, odwodnione, ma 

jakąś rację bytu. Rolnicy chcą tej drogi i ona jest potrzebna. Ja mam nadzieję, że może tak samo będzie 

inwestycja wiatrakowa, bo jeżeli to będzie wiatrak, a tam wiatrak ma stać, no to drogę od Chwalęcina do 

tego od naszego odcinka oni mogą zrobić, bo muszą zrobić dojazd do swojego wiatraka. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Zamykam dyskusję. Chyba, że ktoś jeszcze, ale 

już chyba. Wyczerpany został temat i przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za 

przyjęciem uchwały? Proszę o podniesienie mandatu. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Uchwała została 

podjęta 8 głosami za, przy 2 głosach przeciwnych i 5 wstrzymujących. Zamykam punkt 8. 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu gminy Orneta na 2025 r. – druk 105. 

Wyniki głosowania ZA: 8, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (8)Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Piotr Junko, Danuta 

Kamińska, Emil Rońda, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial 

PRZECIW (2) Marcin Jotko, Józef Marijko 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (5) Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, Józef Uzar  

BRAK GŁOSU (0) NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr BRM.0007.32.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 21.05.2025 r. - stanowi załącznik nr 8 do 

protokołu sesji. 

 

9. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między sesjami. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzę do punktu 9. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w 

okresie między sesjami. Proszę Panią Burmistrz o przedstawienie Sprawozdania. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka odczytała Sprawozdanie z pracy w okresie między sesjami, które 

stanowi załącznik nr 9 do protokołu sesji. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy ktoś chciałby zabrać głos, zadać pytanie? Nie 

widzę, a więc zamykam punkt 9. 

Podczas odczytywania Sprawozdania Burmistrza sesję opuszcza radny Emil Rońda. 

 

10. Interpelacje i zapytania radnych składane zgodnie z art. 24 ust. 3 - 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 

samorządzie gminnym (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 1465 ze zm.). 
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Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 10. Interpelacje zapytania radnych 

składane zgodnie z artykułem 24 ustęp 3-6 ustawy o samorządzie gminnym. Czy ktoś z Państwa radnych 

chciałby zabrać głos? Proszę bardzo Pan radny Piotr Junko. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Dziękuję. Tu Pan radny Kaczmarek już ten temat dzisiaj podjął. To 

chodzi o kładkę przy moście kolejowym. Ja w związku z tym chciałbym złożyć interpelację do Pani Burmistrz 

i ją odczytam. Na podstawie artykułu 24 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym i 

w związku z inicjatywą mieszkańców naszej gminy zwracam się z prośbą o podjęcie prac mających na celu 

budowę kładki pieszej przez rzekę Drwęcę Warmińską przy moście kolejowym przy ulicy Podleśnej. 

Istniejąca w przeszłości kładka pozwalała mieszkańcom przedostawać się przez rzekę między innymi aby 

dojść do lasu w celach rekreacyjnych oraz do kapliczki św. Jerzego. Była też wyraźnym skrótem pomiędzy 

ulicą Polną a ulicą Podleśną. Istniejący i wyremontowany most kolejowy nie może służyć mieszkańcom do 

migracji pieszej. Tylko dodam, że to ma związek z informacjami o nakładanych mandatach przez Służbę 

Ochrony Kolei. I po zainteresowaniu się tym tematem, okazało się, że sprawa na pewno nie będzie prosta 

ze względu na własność gruntów. Tam udział przy tej rzece mają z jednej strony PKP, a z drugiej Lasy 

Państwowe, więc na pewno będzie tutaj potrzeba porozumienia właśnie i z Nadleśnictwem oraz z PKP. 

Prośba do Pani Burmistrz, aby tym tematem się zająć. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo Pani Burmistrz, chcę zabrać głos. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Odpowiem tak po części, bo podjęliśmy już działania w tej kwestii, 

zwróciliśmy się do PKP z pismem, które właśnie otrzymaliśmy w tym tygodniu i w piśmie tym wyjaśnia nam 

PKP, co się stało z tą kładką, bo właśnie nie wiedzieliśmy. Okazało się, że ukradziono, więc to nie była 

sytuacja taka, która wymagała jakichś, no więc znowu kolejny most ukradziono w Ornecie, już tak powiem, 

więc mamy bardzo sprytną, tak odpowiedziano nam na piśmie, ale podejmiemy działania. Tak jak już tu 

Pan Radny powiedział Piotr, że grunty akurat w tej okolicy, ani po jednej stronie, ani po drugiej nie są 

gminne. Mało tego, do tej pory chodziliśmy do rzeki po gruntach PKP, także wiadomo, czasy były wcześniej 

takie, że wszystko było wszystkich, nikt na to nie zwracał uwagi. W tej chwili, żeby uregulować stan prawny, 

na pewno będzie to potrzebowało dużo czasu. Poczyniamy takie kroki i będziemy dążyć do tego, żeby ta 

droga, dojście do rzeki i możliwość zbudowania tej kładki, przejścia, no jednak była realna. Nie jest to proces 

łatwy. Jest to bardzo długotrwały, tym bardziej dochodzą Wody Polskie, z którymi uzgodnić wszelakie 

działania nie jest proste, jak Państwo wiecie, to jak już Pan Nadleśniczy powiedział. Poza tym, na pewno w 

tym piśmie PKP zwraca się do mieszkańców, do nas, żeby to pismo opublikujemy na stronach naszych 

oficjalnych, żeby nie chodzić po moście, dlatego że będą mandaty. To jest most kolejowy, nie może służyć 

ruchowi pieszemu, tylko do przejazdu pociągów. Także proszę Państwa, mówimy o tym od razu otwarcie, 

na własną odpowiedzialność, tu nikt Państwa nie ochroni, także proszę bardzo mieć to na uwadze i do 

momentu, no niestety, nie można, jest zakaz, mandaty będą pewnie wykonywane. Także tyle na wstępie, 

ale na pewno odniesiemy się na piśmie jeszcze do tej interpelacji. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś z Państwa radnych ma jakieś 

interpelacje czy zapytania? Nie widzę, a więc zamykam punkt 10. 

11. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzę do punktu 11. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania 

i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. Do Pana radnego Józefa Marijko. 
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W odpowiedzi na Pana wniosek złożony podczas wspólnego posiedzenia wszystkich Komisji Stałych Rady 

Miejskiej w Ornecie w dniu 28 kwietnia 2025 roku w sprawie wykonania zadań na sołectwie Mingajny 

informuję, że: odpowiedź na pytanie 1: Na potrzeby naprawy dwóch przepustów drogowych 

zlokalizowanych w obrębie pasa drogowego drogi gminnej publicznej, grunty gminne Lechowo-Mingajny, 

gmina dowiozła materiał na ich naprawę. Sołectwo Mingajny samo wystąpiło z inicjatywą rozwiezienia tego 

materiału, jak i naprawę przepustów. Odpowiedź na pytanie 2: Naprawa dachu budynku świetlicy wiejskiej 

została już w części wykonana nad pomieszczeniem kuchennym. Pozostała część dachu zostanie 

naprawiona w późniejszym terminie. W obecnej chwili ekipa remontowa wykonuje inne, pilne prace na 

terenie gminy Orneta. Odpowiedź na pytanie 3: Montaż bramy wjazdowej do boiska zostanie wykonany w 

późniejszym terminie. Odpowiedź na pytanie 4: Na chwilę obecną prace związane z wyłożeniem kostki 

brukowej w przestrzeni między płytami drogowymi na drodze gminnej, dojazd do straży pożarnej i 

cmentarza zostają wstrzymane z uwagi na zadania priorytetowe, jakie są do wykonania na terenie całej 

gminy. Odpowiedź na pytanie 5: Wycinka zakrzaczeń na chwilę obecną ogranicza się do cięć związanych z 

warunkami bezpieczeństwa i widoczności na drogach z uwagi na trwający okres lęgowy ptaków. Odpowiedź 

na zapytanie 6: Pomalowanie pomieszczenia kuchennego w świetlicy wiejskiej zostanie wykonane razem z 

naprawą dachu świetlicy. Burmistrz Ornety, Katarzyna Lasocka. Odpowiedź na interpelację dla Pana 

Radnego Tomasza Włodarczyka z Zarządu Dróg Powiatowych w Lidzbarku Warmińskim. W odpowiedzi na 

wniosek z dnia 14 kwietnia 2025 roku, wpływ 16 kwietnia 2025 roku w sprawie montażu lustra drogowego 

w obszarze pasa drogowego drogi publicznej kategorii powiatowej numer 1946N ulica Kościelna w mieście 

Orneta Informujemy, iż we wniosku nie przedłożono niezbędnych informacji w zakresie właściwym dla 

pełnej oceny sytuacji i zajęcia ostatecznego stanowiska w sprawie. Na podstawie zgromadzonej 

dokumentacji ustalono, iż istnieją pewne wątpliwości co do zasadności zastosowania wnioskowanego 

urządzenia we wskazanym miejscu szczegóły poniżej. Ustosunkowując się szczegółowo do treści wniosku 

wyjaśniamy, iż we wniosku zabrakło szczegółowej informacji w zakresie ulicy Litewskiej, jej statusu i 

ewentualnego numeru ewidencyjnego właściwego dla drogi publicznej. Wnioskodawca wskazując obszar 

u, u zbiegu ulic Litewskiej i Kościelnej jako skrzyżowanie sugeruje tym samym, iż oba odcinki mają status 

dróg publicznych. W wyniku przeprowadzonych czynności stwierdzono jednak pewne przesłanki 

uzasadniające domniemanie, iż w przypadku ulicy Litewskiej możemy mieć do czynienia z statusem drogi 

wewnętrznej w zasobie gminnym. Natomiast w myśl obowiązującej definicji skrzyżowaniem jest część drogi 

będącą połączeniem dróg albo jezdni jednej drogi w jednym poziomie z wyjątkiem położenia drogi o 

nawierzchni twardej, z drogą o nawierzchni gruntowej lub z drogą wewnętrzną. Tym samym omawiany 

obszar w świetle przytoczonego przepisu co do zasady nie może stanowić skrzyżowania. W tym miejscu 

należy wskazać za innym przepisem, iż utrzymywanie zjazdów należy do właścicieli lub użytkowników 

gruntów przyległych do drogi. Podsumowując w tej części wskazujemy, iż nasza jednostka wykonująca 

zadania w zakresie zlokalizowanej w obszarze powiatu lidzbarskiego, publicznej infrastruktury drogowej, 

kategorii powiatowej nie posiada danych szczegółowych w zakresie pobliskiej infrastruktury drogowej 

pozostającej w zasobie gminnym. Prawidłowe określenie statusu obszaru u zbiegu ulic Litewskiej i 

Kościelnej jako skrzyżowanie lub zjazd, jest niezbędne do prawidłowej oceny sytuacji i zastosowania 

właściwych rozwiązań. Tak więc powracając do kwestii montażu lustra drogowego u18a wskazujemy, iż 

rozwiązanie ma swoje ograniczenia i stosuje się je tylko w sytuacji braku alternatywy. W naszej sytuacji 

jednak jako alternatywę dla proponowanych zmian wskazujemy możliwość zastosowania rozwiązania 

analogicznego, jak to ma miejsce na pobliskim odcinku ulicy Fryzjerskiej. Proponujemy przekształcenie 
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odcinka ulicy Litewskiej u zbiegu z ulicą Kościelną w drogę jednokierunkową, z proponowanym 

obowiązującym kierunkiem jazdy od strony ulicy Kościelnej w kierunku ulicy Zamkowej. Odcinek w dalszej 

części, to znaczy u zbiegu z ulicą Zamkową pozostawiając ruch dwukierunkowy. Podkreślamy, iż 

wnioskodawca w piśmie nie wskazał czy istnieją jakieś ewentualne ważne okoliczności uzasadniające 

utrzymanie ruchu dwukierunkowego na omawianym odcinku ulicy Litewskiej. Nasza jednostka ze swej 

strony nie posiada takich informacji i na podstawie zgromadzonych danych nie widzi takiej potrzeby. Gdyby 

jednak zaistniały wskazane okoliczności, o czym zostaniemy poinformowani przez wnioskodawcę na piśmie 

w sposób właściwie udokumentowany. Rozważymy ponownie zasadność proponowanych zmian. Do tego 

czasu jako alternatywę proponujemy rozwiązanie alternatywne opisane szczegółowo w treści niniejszego 

pisma. W razie niejasności prosimy o kontakt telefoniczny na niżej podany numer. W tej sprawie ja tutaj 

chciałam się odnieść, dzwonił do mnie pracownik Zarządu Dróg Powiatowych. I tutaj, bo to Pan Radny nie 

jest w stanie znać tych wszystkich danych, o które tutaj oni proszą, że tutaj była taka prośba, że po prostu 

pracownik urzędu musi więcej danych pisać. Żeby tu kolega się nie przejął, że to on powinien to wszystko 

wiedzieć. [Wypowiedź z sali niezrozumiała] I jeszcze jest jedna odpowiedź do Pana Radnego Adama 

Kaczmarka. Proszę kolegę o odczytanie. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: W odpowiedzi na wniosek z dnia 1 kwietnia 2025 roku w sprawie 

pomysłu montażu progu zwalniającego na odcinku ulicy Przemysłowej położonym w strefie 

przedsiębiorczości informujemy, iż nie stwierdzono uzasadnienia dla zastosowania wnioskowanego 

urządzenia na wskazanym odcinku. W razie ewentualnych niejasności szczegółową informację w sprawie 

uzyskają Państwo w rozmowie z osobą prowadzącą niniejsze postępowanie. Kontakt wskazano poniżej. Z 

poważaniem Pan Marcin Mątewka, pełniący obowiązki Dyrektora. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. I to już wszystkie odpowiedzi na interpelację. 

Zamykam punkt 11. 

 

12. Pytania i wnioski sołtysów i mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 12. Pytania i wnioski sołtysów i 

mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. Otwieram dyskusję. Proszę bardzo, Pani Małgorzata 

Jankowska. 

Radna Małgorzata Jankowska: Szanowna Pani Burmistrz, Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni, Zebrani 

Goście. Nie wiem czy to jest odpowiedni moment, żebym w tym miejscu mówiła, ale ja chciałam się jeszcze 

odnieść do 15 Warmińskiej Motomajówki, że organizatorem faktycznie jest Warmiński Klub Motocyklowy 

Drager Orneta, ale współorganizatorem jest ksiądz Michał Rosengart, kustosz parafii w Krośnie, bo to jest 

bardzo istotna informacja, bo dzięki niemu ta pielgrzymka motocyklistów mogła się odbyć. I korzystając z 

tego miejsca jako mieszkanka Ornety, bardzo dziękuję za pomoc i wsparcie wszystkim wolontariuszom, 

wszystkim sponsorom oraz wszystkim osobom, które zostały zaangażowane. A w szczególności dziękuję 

Pani Burmistrz za objęcie patronatu tak ważnego wydarzenia dla naszej gminy. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan radny Adam Kaczmarek. 

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Pani Burmistrz, Panie Burmistrzu, Szanowni 

Państwo, na komisji wspólnej informowałem Państwa, że dzisiaj odczytam petycję, która dotarła do mnie 

od mieszkańców Osiedla w Dolinie. Mieszkańcy Ci dotarli do mnie poprzez biuro rady, skontaktowali się ze 

mną, są autorami tej petycji podpisanej przez 15 mieszkańców zapewne tego osiedla i pozwolę sobie ją 

odczytać i złożyć na ręce Pani Przewodniczącej. Tutaj jest oczywiście data 9 kwiecień 2025, są dane 
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przedstawiciela, który składa tą petycję w imieniu mieszkańców, pismo adresowane do Rady Miejskiej w 

Ornecie jako petycję. Na podstawie artykułu 2 ustęp 1 ustawy z dnia 11 lipca 2014 roku o petycjach oraz 

ustawy o samorządzie gminnym z dnia 8 marca 1990 roku rozdział 2 zakres działania i zadania gminy, artykuł 

7 ustęp 1 punkt 3 działając jako mieszkańcy miasta i gminy Orneta, Osiedle w Dolinie 11-130 Krosno. 

Zwracamy się z prośbą o wygospodarowanie środków finansowych i zawarcie ich w budżecie gminy Orneta 

na rok 2026 celem wykonania przyłącza wodnego lub wodno -kanalizacyjnego na terenie Osiedla w Dolinie 

Obwód Krosno. Na terenie Osiedla w Dolinie wybudowanych jest już kilka nieruchomości, które 

zamieszkiwane są przez mieszkańców miasta i gminy Orneta. Kolejne nieruchomości są w trakcie budowy, 

przez co Osiedle w Dolinie staje się coraz bardziej rozbudowane i w niedalekiej przyszłości będzie 

zamieszkiwane przez coraz większą ilość osób. Każdy z aktualnych mieszkańców lub przyszłych 

mieszkańców Osiedla jest podatnikiem miasta i gminy Orneta, a tym samym wkłada swoją część w rozwój 

naszego miasta. Na obecną chwilę mieszkańcy Osiedla w Dolinie zmuszeni są do inwestowania we własne 

przydomowe oczyszczalnie ścieków oraz studnie głębinowe, ponieważ nie mają dostępu do sieci wodno-

kanalizacyjnej. Przyłączenie sieci wodno-kanalizacyjnej lub przynajmniej sieci wodnej, znacząco 

wpłynęłoby na jeszcze szybszy rozwój Osiedla w Dolinie i zdecydowanie ułatwiłoby zamieszkiwanie na 

wyżej wymienionym terenie. Bardzo prosimy o pozytywne rozpatrzenie naszej petycji. Z poważaniem 

mieszkańcy Osiedla w Dolinie podpisane pismem przez przedstawiciela i tak jak mówiłem 15 podpisów 

mieszkańców tego osiedla. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo. Pan radny Józef Uzar. 

Radny Józef Uzar: Mam takie krótkie pytanie, bo widziałem, że trwa inwestycja na Wojciechowo. Czy tam 

jest planowany też chodnik czy nie?  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Na Wojciechowie, tak?  

Radny Józef Uzar: Tak. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę Panie Burmistrzu. 

Zastępca Burmistrza Ornety Daniel Piotrkowski: W Wojciechowie jest chodnik wykonany tylko w 

miejscowości. Na odcinku, teraz już nie pamiętam, ale to co jest wykonane w miejscowości to jest 

przewidziane w projekcie chodnika, a na całej reszcie to jest już tylko i wyłącznie asfalt. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pan radny Józef Marijko. 

Radny Józef Marijko: Jeszcze raz witam wszystkich. Pani Burmistrz, oczywiście przychylam się tutaj do tej 

petycji mieszkańców, bo to jest mój rejon. Rozmawiałem tam, mają, rozmawialiśmy na komisji, mają 

pokopane studnie, ale ta woda jest w złym stanie, tam jest dużo żelaza, mają filtry. I myślę, że warto tam, 

bo część mieszka już, ludzie, ale dużo jest teraz rozpoczętych budynków. Także te osiedle się rozwija widzę 

i trzeba by było po prostu tam dociągnąć wodę im, bo, no to jest zasadne uważam, także popieram ten 

wniosek jak najbardziej. Druga sprawa, jeżeli chodzi o ten o ten wniosek, który złożyłem do Biura Rady, to 

jest stara sprawa, to było składane jako sołtys. Składałem, teraz złożyłem do Biura Rady. Chcę tu 

poinformować, że przepusty w miarę jakichś tam możliwości zrobiliśmy, bo mieliśmy tylko gruz dowieziony. 

Miałem koparkę, wykonaliśmy, te przepusty są zrobione. Pewnie do jesieni starczą, jesienią przyjdą ulewy 

i znowu to wypłucze, no bo to jest takie, no takie, tak to wygląda. Jest ulewa i wymyje zaraz przy tym, bo 

chociaż tam takie wyloty zrobiliśmy, to mam nadzieję, że to trochę dłużej wytrzyma. Trzeba by się było 

trochę przyłożyć bardziej do tych przepustów, zrobić to w innej technologii, że tak powiem. Bo nasypanie 

jakiegoś tam gruzu i to już było robione i poprzedni leśniczy i ten i to ratują to, ale to zawsze, zawsze po 

ulewach to się rozmywa po prostu. Następne, pytanie mam następne. Sołtysi do mnie dzwonią. Miała być 
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podwyżka, podnieść, uchwałę podjęliśmy, diet Sołtysów. Od kiedy będzie, żeby mogła Pani poinformować, 

bo ja w sumie sam nie wiem od kiedy. Miało być od drugiego kwartału, czyli można powiedzieć od 

pierwszego kwietnia, no a podwyżki nie było. Czy może Pani w tej sprawie coś powiedzieć, poinformować? 

Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Panią Burmistrz o odpowiedź. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Zacznę od końca. Uchwała weszła w życie tak, że nie będzie to od 

początku pierwszego kwartału, tylko tam bodajże siedem dni jest przesunięcia. Więc będzie 

proporcjonalnie zwiększona dieta, ale nie za cały miesiąc, tylko tam w proporcji, bo nie możemy inaczej. 

No niestety Urząd Wojewódzki, który no opiniuje i wprowadza w życie, no to niestety tak przeciągnęło się 

to wszystko, że nie da rady tego wstecz zrobić i będzie no tak jak po prostu zgodnie z wejściem w życie. 

Oczywiście to co Panowie tutaj i petycja Pana Adama i Pana Józefa zasadna jest jak najbardziej. Oczywiście 

nikt nie mówi, że nie. Trzeba zaplanować. Wiecie, że budżet opiera się na planowaniu. Jeżeli zaplanujecie, 

zaplanujemy takie środki, będziemy, od lat wykonywane są tego typu inwestycje w Ornecie w gminie i 

odbywa się to do tej pory zazwyczaj na zasadach takich, że to mieszkańcy inwestują, a gmina zwraca. I też 

takie praktyki są, więc tym mieszkańcom i tym osiedlom, gdzie to było, że tak powiem bardzo niezbędne, 

tak jak na Kruczym Lesie to było na przykład, na ulicy Mazurskiej, mieszkańcy robili, już tak powiem może 

trochę nieładnie ,,zrzutkę . Po prostu wszyscy składali się, wykładali, bo wiecie, nie ma tych pieniędzy w tej 

chwili, bo to trzeba zaplanować, trzeba znaleźć właśnie skąd i jak, więc tak się to odbywa ze wszystkim. 

Wniosek do budżetu oczywiście pewnie Państwo złożycie na przyszły rok, ale żeby to przyspieszyć to dobrze 

by było, jeżeli by Państwo, Ci mieszkańcy chcieli szybciej, to mogą zrobić to na własny koszt. Najpierw, 

wykonać tą sieć, za którą gmina zwróci w 100%. Podpisuje się ugodę, umowę, oczywiście spełnić trzeba 

wszystkie warunki techniczne, czyli i odbiór i wykonanie musi być zgodnie z zasadami budowy wodociągu 

czy rurociągu, ale też podkreślę, że zwracamy tylko i wyłącznie za sieci, za przyłącza nie, bo to są dwie różne 

rzeczy, bo Państwo piszecie o przyłączu, więc też jest błąd. Już od razu zwracam na to uwagę, bo my za 

żadne przyłącza gmina nie zwraca nikomu. Przyłącze do sieci jest w zakresie każdego właściciela 

nieruchomości. Także tu jest to wariant do rozważania, bo jeżeli gmina ma zrobić to z własnych pieniędzy, 

to wiadomo, to jest i przetarg, i projekt techniczny, budowlany trzeba zrobić, czyli projektant, koszty są nie 

tylko na wykonanie, ale na całą dokumentację również. Więc też trzeba mieć to na względzie, że ta 

inwestycja nie będzie kosztowała 200 tysięcy, tylko może kosztować nawet milion czy dwa. Więc trudno mi 

się teraz odnieść, bo tam jest bardzo długi odcinek sieci do zrobienia, więc wiecie Państwo, czy my takie 

środki zagospodarujemy? Trudno powiedzieć. Będziemy rozmawiać. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan radny Adam Kaczmarek. 

Radny Adam Kaczmarek: Ja w tej kwestii jeszcze chciałbym dopowiedzieć. Absolutnie ja z tą petycją nie 

mam nic wspólnego. Ona do mnie dotarła w takiej formie, w jakiej dotarła. Ja ją po prostu odczytałem tak 

jak została przedłożona. Natomiast jeśli chodzi o to, co powiedziała Pani Burmistrz, z tego co zasięgnąłem 

opinii, ci mieszkańcy są otwarci na takie rozwiązanie, o którym mówi Pani Burmistrz, czyli 

jakąś...[wypowiedź z sali niezrozumiała] Dlatego mówię, jak będzie rozpatrzona petycja wnioskodawcy, to 

znaczy autorzy tej petycji dostaną odpowiedź. Niech działają. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pan radny Józef Marijko. 

Radny Józef Marijko: Jak już jesteśmy przy wodzie, widzę Pan Prezes jest. Ostatnio właśnie taka burzliwa 

sytuacja z tą bakterią. Może nie wiem, brak informacji, bo tam mieszkańcy do mnie dzwonią, co się dzieje 

i tak dalej. Co się działo z tą wodą? Czy ona jest dobra już, czy jak? Może trochę informacji Panie Prezesie? 
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I tak jak mówiłem, nieszczęścia chodzą parami. Nie dość, że bieda, to jeszcze awarie mieliście, słyszałem. I 

co? I dodatkowe koszty pewnie, tak? 

Prezes PWiK Sp. z o.o. w Ornecie Dariusz Świdowski: Szanowni Państwo, co z wodą? 16 maja o 12.56 

dostaliśmy maila od Sanepidu Powiatowego, że wprowadzają komunikat o warunkowym dostępie wody, 

czyli po przegotowaniu. Zaczęło się od tego, że tu przedsiębiorca na terenie gminy Orneta musiał 

wykonywać badania ze względu na działalność, którą prowadzi. Próbka została wysłana do Wojewódzkiej 

Stacji Sanepidu, oddział Elbląg. Tam wyszło, że bakterii coli jest 29 jednostek. Elbląg przekazał informację 

do Lidzbarka, do Powiatówki i tak jak mówię, my w piątek o 12.56 powzięliśmy taką informację. 

Powiadaliśmy od razu tutaj Urząd Gminy i zamieściliśmy informację na internecie. Także w ciągu tam, pół 

godziny, po powzięciu, do godziny, to była już informacja na terenie gminy zamieszczona. Oprócz tego w 

piątek od godziny 22 do rana, nie patrząc na to co będzie dalej, przeprowadziliśmy płukania na całej sieci 

w Ornecie. Pracownicy zdążyli zjechać do domu, dosłownie tam z pół godziny. Zaraz wystąpiła awaria na 

sieci tutaj, na wysokości weterynarza na Morąskiej, czyli zaraz za stacją. Ta stara rura, która tam jest 

doszczelniana, tak zwana poniemiecka ołowianka, pękła, także tam był potok. Także musieliśmy szybko, Ci 

co z nocy zeszli, ludzie zaraz się zebrali. To w ciągu tam chyba 3 godzin do 4 to było usunięte, tak. Także też 

w deszczu było te płukanie, w deszczu była ta naprawa, gdzie ta się woda cofała. Także jak to się mówi, po 

kolana w błocie, w trzymetrowym wykopie, w ciągu 3 godzin udało się usunąć tą awarię. Co do wody. W 

dniu jutrzejszym gdzieś około godziny 15:00, powinien być już komunikat czy dalej jest to podtrzymane, czy 

jest zmiana. Jest to spowodowane tym, że badanie na zawartość bakterii grupy coli, no trwa 48 godzin. 

Także tu nie jesteśmy w stanie przyśpieszyć, także też czekamy co dalej. Oprócz tego też na bakterię ogólną 

to jest 72 godziny, tak. Jutro mija ten termin. Mam telefoniczne potwierdzenie, że coli nie ma, tak, ale ja 

nie mogę odwołać decyzji Sanepidu. Czekamy na decyzję Sanepidu, bo to jest dla nas wiążące. Odnośnie 

badań wody to proszę Państwa, co miesiąc jest samokontrola wodociągu i jest kontrola też Sanepidu. Także 

to nie jest tak, jak tutaj czytałem jakieś komentarze i tą falę hejtu, tej takiej nienawiści niezrozumiałej, że 

to jakaś jest woda zatruta, że tu Pani Burmistrz od Wielkanocy wie, że woda jest niedobra. No po prostu ja 

powiem szczerze, że byłem zażenowany. Gdzie kobieta jest na stanowisku od roku czasu, tak. Ja jestem 4 

miesiące i ja na przykład teraz mam odpowiadać, że rura tam pięćdziesięcioletnia pęka, żebym wiedział to 

wcześniej, przewidział, to już bym tam kopał, to zmieniał. Tak samo o bakterii coli, żebym wiedział tydzień 

wcześniej, z chęcią bym powiadomił, słuchajcie w piątek następny macie cole, tak. No tu nie ma wodociągu, 

który się z tym nie zetknął, no niestety. No sieci są rozległe. Wchodzi to też, na przykład, błąd w badaniu. 

Tak, no bo tu był ewidentny najprawdopodobniej błąd, w tej próbce pobranej, bo to raczej możliwości nie 

ma, ale mówię, Sanepid zatrzymuje, my nie dyskutujemy. Ja nie mogę podważyć decyzji Sanepidu. Na 

przykład mówi słuchajcie, nie, tam według mnie jest ok. No nie, muszę się dostosować do tych działań, 

które są. Także jutro na pewno będzie informacja co dalej. Myślę, że będzie wszystko w porządku, ale trzeba 

czekać na informację Sanepidu. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo Pan radny Józef. 

Radny Józef Marijko: Panie Prezesie, czy, czy, czy Pan jako, jako spółka jesteście zabezpieczeni na 

ewentualność, gdyby się taka, bo to wszystko może się zdarzyć, prawda. Taka bakteria, czy tam e-coli, czy 

inna, czy wy byście byli w stanie zapewnić mieszkańcom wodę, po prostu? Czy macie takie narzędzia, bo 

no wie Pan, widzi Pan jaki szum się zrobił, 3 godziny wody nie ma i się świat zawalił. 

Prezes PWiK Sp. z o.o. w Ornecie Dariusz Świdowski: Szanowni Państwo, no powiem może, może to dobrze 

też, że się tak stało, tak. To siedzimy tutaj, dyskutujemy i widzimy, bo tak, no pracy naszych pracowników 



Strona 29 z 30 
 BRM.0002.5.2025 Protokół nr 5/2025 XIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 21 maja 2025 r. 

może nie widać, tak. Rury są tam gdzieś pod ziemią, tam co, co się dzieje, co oni robią, tak. A my cały czas 

musimy to utrzymywać w jakimś stanie, który zapewnia tutaj ludziom dostawę. I myślę, że woda no jest 

chyba na pierwszym miejscu zadania gminy, ja tak uważam, tak. Czy jesteśmy w stanie zapewnić? Nie, nie 

będę ukrywał. Jest 1 beczka na starej przyczepie autosanie, który się rozsypuje i jeżeli to by stanęło, to nie. 

I my nie mamy za co kupić, bo wiecie Państwo, że sytuacja jest taka, że żyjemy od pierwszego do pierwszego, 

płacimy odsetki od odsetek za energię, za inne rzeczy, tak. Koszty są przycięte. Czym jest to spowodowane? 

No energią elektryczną, kosztami pracy, tak? Tutaj od stycznia, bo większość pracowników jest na najniższej 

pensji, to sama ta z automatu podwyżka nas będzie w tym roku kosztowała około 100 tysięcy złotych. Sama 

ta podwyżka, plus podatki, plus kredyt, który był wzięty na inwestycje, plus jeszcze te niezapłacone takie 

długi, na szybko, to jest ponad pół miliona złotych. Także my nie jesteśmy przygotowani, jeżeli będzie jakaś 

poważna awaria, nie będziemy mieli pieniędzy, żeby to pokryć. I to nie ukrywam tutaj. Także mówię tutaj, 

żebyście Państwo mieli też świadomość, bo 28 maja będzie posiedzenie Rady Nadzorczej, tej już nowej 

Rady Nadzorczej, będzie wybierany przewodniczący Rady Nadzorczej. Także ja też przekażę te swoje 

pomysły tutaj po 4 miesiącach. Co ja zobaczyłem, jak ja to widzę, co chcemy robić dalej. I na pewno 

będziemy tutaj do Szanownej Rady, do Pani Burmistrz wnioskować, co dalej i co chcemy robić, jak to 

widzimy. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan Radny Józef Marijko. 

Radny Józef Marijko: Kto? Nie, ja się chciałem wyłączyć, ja już dziękuję. [Śmiech] Nacisnąłem, myślałem, 

że tu trzeba wyłączyć. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę, a więc zamykam 

punkt 12. 

 

13. Informacje i komunikaty. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 13. Informacje i komunikaty. Pani 

Burmistrz, tak, proszę bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Przede wszystkim chciałam podziękować wszystkim za udział właśnie 

w tych majowych świętach, w Motomajówce, w Nocy Muzeów. Bardzo dziękuję wszystkim, którzy 

przyczynili się. Czyli i stowarzyszeniom, i osobom, które działały, i Centrum Kultury, i Bibliotece, i OSiR-owi, 

i wszystkim pracownikom OSiR-u za naprawdę zaangażowanie i za to, że byliście. Także to przede wszystkim 

podziękowania i też jest to świadectwo, że warto robić, bo jest zainteresowanie. Bardzo fajnie to wychodzi 

wszystkie, a jeszcze księżom i zarówno greckokatolickim, jak i księdzu proboszczowi naszemu za to, że 

udostępnione były kościoły do zwiedzania. Było bardzo dużo osób zewnętrznych, było, byli mieszkańcy na 

tych imprezach, więc za to serdecznie dziękuję. Zapraszam, bo już chyba mogę zaprosić na Dni Ornety, które 

będą odbywały się w dniach 6-8 czerwiec, także serdecznie wszystkich zapraszam do udziału w tym 

wydarzeniu. No i ponownie zachęcam do udziału w Paradzie Smoka, który organizujemy troszkę na innych 

zasadach niż dotychczas, bo zachęcamy do zbudowania przez nieformalne grupy działania, instytucje, 

tudzież szkoły, przedszkola, stowarzyszenia, każdy jednego smoka, żeby był wybór łatwiejszy. Bo zawsze to 

był problem z oceną, bo poprzebierali się wszyscy pięknie i później, więc nagrody szykujemy trochę 

bogatsze, także już zachęcam, więc mam nadzieję, że będzie bardziej widowiskowo, bardziej 

spektakularnie. No i dziękuję oczywiście już sponsorom, którzy nas wspierają na te Dni Ornety, na razie 

jeszcze nie będę wymieniała, bo pewnie mam nadzieję, że lista się nie skończyła, więc będziemy dziękować. 

Oczywiście zapraszam również na Piknik Rodzinny, Powiatowo-Gminny, który odbędzie się przy OSiR-ze i 
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Liceum Ogólnokształcącym. Jest to powtórzenie podobnej imprezy z ubiegłego roku, bardzo fajnie to 

wyszło przy współpracy z Powiatem, z Liceum Ogólnokształcącym i Zespołem Szkół Zawodowych. Także też 

serdecznie zapraszam 31 maja, więc to będzie już też połączenie troszeczkę z Dniem Dziecka. 25 maja 

zapraszam, to już teraz w najbliższą niedzielę na Drift Show. Będzie to impreza charytatywna, która zbiera, 

jak to driftowcy mówią: Jedziemy dla podopiecznych Orneckiego Stowarzyszenia Osób Niepełnosprawnych. 

Bardzo mocno zachęcam radnych wszystkich do wspierania tej inicjatywy, bo jak wiecie Państwo, 

podopieczni zbierają na swój nowy dom, który mają na terenie jednostki, budynek. I bardzo im zależy, żeby 

z budynku i z pomieszczeń, które zajmują w tej chwili na terenie Spółdzielni Mieszkaniowej Drwęca Orneta, 

no, są bardzo ciasne i chcieliby się jednak szybko przenieść do tego fantastycznego miejsca, do tego 

budynku, ale pieniędzy jest potrzeba, bardzo dużo. Po ostatnim Drift Show, na którym zbieraliśmy na Dom 

Dziecka, powiem tak ogólnie, wiemy o co chodzi, zebraliśmy 17 tysięcy złotych, bardzo duża kwota. Mam 

nadzieję, że teraz będzie co najmniej tyle, a nawet może jeszcze więcej, bo będzie bardzo dużo atrakcji, 

także bardzo serdecznie zapraszam, bo naprawdę te pieniądze zostaną tu u nas. A jest okazja, żeby też się 

spotkać, spędzić mile czas, rodzinną atmosferę, popróbować driftu, więc kto nie miał jeszcze okazji, 

zapraszam. Jeszcze coś? Chyba wszystko. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: To ja jeszcze chciałam poinformować, że 28 maja o godzinie 16.00 

odbędzie się Komisja Rewizyjna i po Komisji Rewizyjnej o godzinie 16.45 Komisja Oświaty. Czy ktoś jeszcze 

chciałby zabrać głos? A jeszcze tutaj Pani Burmistrz podpowiada, że 24-ego spotykamy się w Bażynach, też 

zbierają na szczytny cel, tak, pracownię językową. Tu wszyscy radni otrzymali zapraszanie. Ale też 

zapraszamy mieszkańców, kto chciałby wziąć udział w festynie to na pewno będzie tyle atrakcji, że każdy 

będzie mógł z czegoś skorzystać. Zapraszamy serdecznie. Jeżeli nie widzę więcej osób chętnych do dyskusji, 

to zamykam punkt 13. 

 

14. Zamknięcie obrad. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 14. Chciałabym zamknąć 13 sesję Rady 

Miejskiej. Dziękuję wszystkim radnym, wszystkim gościom za udział. I tu jeszcze na prośbę Pani Burmistrz, 

jest prośba, żeby radni pozostali na chwilę. Dziękuję. 

 

 

Przewodnicząca Rady Miejskiej w Ornecie 

Alicja Grodowska 
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